


VABIMO
Za u ve lja v lje n e  g lasben ike  je  sode lovan je  v G M  p ro g ra m ih  p r i lo ž n o s t,  da če p r i n a jm la jš ih  

pos luša lc ih  z b u d ijo  za n im an je  za glasbeno u m e tn o s t.
M la jš im , k i šele vs to p a te  na g lasbeni o d e r, p a 'G M  po leg  tega da je  še p r i lo ž n o s t za p re iz 

ku šn jo  sposobnos ti in  lasnu u ve lja v lja n je .
G M  p o š ilja  p ro g ram e  za m la d in o  v osnovne  šole, v rtce , s redn je  šole, k lu b e , m ed osta lo  

,,s ta re jš o "  m la d in o  pa tu d i  pos luša lcem  v k o n c e r tn i d v o ra n i (abonm a  M la d i m la d im , Jesen
ske serenade).

NASLOV UREDNIŠTVA

Revija GM, Krekov trg 2/11, 
61000 Ljubljana, te lefon (061) 
3 2 2 -3 6 7 . Račun pri SDK Ljublja 
na, 5 0 1 0 1 -6 7 8 -4 9 3 8 1 . Izide osem- 
ki at v Šolskem letu, celoletna naroč
nina je 64 din, posameznega izvoda 
8 din.

UREDNIŠKI ODBOR

P R V IČ
P rogram  s k a te r im  b i se p redstav il-a  (a li p re d s ta v ili — ve lja  tu d i za s k u p in e !) m la d im  

poslušalcem  v šo l. le tu  1 9 8 2 /8 3 .  P R O G R A M  IM A  L A H K O  O B L IK O  K O M E N T IR A N E G A  
K O N C E R T A  A L I  P R E D A V A N J A  N A  G L A S B E N O  T E M O .

D R U G IČ  -
V  čem  je v z g o jn o -izo b ra že va ln i p o m e n  tvo jega  p ro g ra m a  za o le  in  v r tc e '

T R E T J IČ
T v o j naslov in  na josnovne jše  p o d a tk e  o tv o je m  (vašem) g lasbenem  u d e js tvova n ju . 

Č E T R T IČ

A l i  si p rip ra v lje n -a  svoj p ro g ra m  poskusno  p re d s ta v it i p re ti m lado  p u b lik o  že le tos  spom la- 

' d i (še p red  u v rs t itv i jo  v p ro g ra m sko  k n již ic o )?

P O Z O R ! P ro g ra m i tra ja jo  

za v r tc e  2 5 —35 m in u t ,  
za šole 45  -60  m in u t ,
za k o n c e rt M la d i m la d im  in Jesenske serenade 1 u ro  (oz . 30 m in u t  ,,p o lo v ič n i"  k o n c e rt) .  

K a n d id a t i za ab o nm a  M la d i m la d im  naj p r ip ra v ijo  v svo jem  p ro g ra m u  po ono sk ladbo  m la- 
degS slovenskega sk lada te lja !

O p ro g ra m ih  bo  ra zp ra v lja la  p ro g ra m ska  k o m is ija  G M S.
N ove  p ro g ra m e  p o s re d u je m o  od sep tem bra  t. !. da lje .
K o n c e r t i b o d o  tu d i (s k ro m n o ) h o n o r ira n i.
N E  P O Z A B IT E  N A  R O K  Z A  P R IJ A V O : 20 M A R E C  1982 

N A Š  N A S L O V :

G L A S B E N A  M L A D IN A  S L O V E N IJ E  
K R E K O V  T R G  2 

L J U B L J A N A  

T E L E F O N : 3 2 2 - 3 6 7

Miloš Bašin (tehn ičn i urednik in 
oblikovalec), Urša Čop, Lado Jakša, 
Marko Kravos, dr. Primož Kuret 
(glavni urednik), Igor Longyka, Mija 
Longyka (lektorica), Kaja Šivic (od
govorna urednica), Mojca Šuster irv 
Metka Zupančič.

U REDNIŠKI SVET

K A K O  P R ID E Š  V  P R O G R A M  GM ?

D o 20. m arca le tos  napišeš na lis t p a p ir ja

dr. Janez Hoefler (predsednik). 
Tone L o trič  (ZKOS), Željka  Nardin 
(ZSMS), Jasmina Pogačnik (GMS), 
Jože Stabej (DGUS), Dane Škerl 
(DSS), Tone Žuraj (GMS) in delega
cija uredništva (glavni in odgovorni 
urednik).

Revijo GM izdaja Glasben« mladi- 
i na Slovenije. G rafično pripravo iz-, 

deluje Dolenjski list v Novem mestu, 
tiska tiskarna Ljudske pravice v 
L jubljani. Revija je  oproščena te
meljnega davka od prometa proizvo
dov po sklepu republiškega sekre
tariata za inform acije 412—1—72, z 
dne 22. oktobra 1973. Sofinancirata 
jo  ku lturna in  izobraževalne skup
nost Slovenije. ■ r

Fotografiral: LADO JAKŠA
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KULTURNI DAN 
SREDNJEŠOLCEV

KORISTNO IN ZANIMIVO NA GIMNAZIJI VIDE JANEŽIČ

balet, k i je posebna veja umetnosti. 
Meta Zagorc je skupaj z našimi 
d ijaki predstavila posamezne plesne 
zvrsti. V ideli smo izrazni ples, dijaka 
iz tretjega letnika pa sta nam z 
angleškim valčkom  in ča-ča-ča pred
stavila športni ples. Povabljena sta 
bila tud i plesalca, k i trenirata rock 
and ro li v plesni šoli Tine Rožanc. 
Na naši šoli že drugo leto deluje 
Baletni kolhoz — revijskoplesna sku
pina, k i jo  sestavljajo same četrto- 
šolke. V ideli smo tudi njihov na
stop. Vendar pa nismo b ili samo 
gledalci, pod vodstvom tovarišice 
Mete smo se naučili tr i družabne 
plese (medved gre na p ikn ik , my 
m ixer in american stamp). Za konec 
pa so naši d ijaki im provizira li ples 
na neznano glasbo.

Dramska skupina na naši šoli ima 
za seboj že več uspelih predstav, v 
letošnjem letu pripravlja Lev
stikovega Junteza in v okviru ku ltu r
nega dne smo s i . lahko ogledali 
študijsko vajo.

( Zanimiva je bila tud i predstavitev 
monodrame Branka Miklavca Po- 
marančnik v eksperimentalnega gle
dališča Glej. Za večino dijakov je  
b ilo to  prvo srečanje s to  ob liko  
gledališča in so igro Branka M iklav
ca — avtorja, izvajalca in režiserja — 
s pozornostjo spremljali.

Skupina dijakov (bilo jih  je š tir i
deset) je obiskala V IB A  film  in se 
seznanila z osnovami filmske umet
nosti.

K u ltu rn i dan so organizirali men
to rji: profesorica Branka Maček 
(glasbena vzgoja), profesor Tomaž 
Gorjup (likovna vzgoja) in vsi pro
fesorji slavisti.

En dan nam je odkril nešteto poti 
v svet umetnosti. Za vsakogar je  b ilo  
nekaj, kar je obogatilo njegovo ku l
turno obzorje in mu dalo novih 
spodbud in  načrtov za bodoče delo.

VE R O N IKA BRVAR

Fotografiral: TONE STOJKO

Zbudila je  zanimanje in številna 
vprašanja. Brina nam je skladbo 
najprej razložila, nam pokazala not
ni zapis in nam pojasnila, kakšna 
zvočna sredstva je  v skladbi upora
bila. Dijaki so izrazili željo, da bi 
poslušali več tovrstne glasbe, in 
Brina nam je povedala, da se lahko 
udeležimo koncertov mladih ustvar
jalcev v Društvu slovenskih skla
dateljev. Za konec nam je zaigrala še 
klavirsko skladbo Drevesa. Zaradi 
pomanjkanja časa smo morali pogo
vor z mlado skladateljico zak ljuč iti, 
vendar iskreno upamo, da nas bo 
Brina še obiskala in nam predstavila 
več svojih skladb. Iz sobe za estet
sko vzgojo smo odšli v telovadnico. 
Tovarišica Meta Zagorc, večkratna 
državna prvakinja v plesu, k i sedaj 
poučuje v plesni šoli na Petkovško- 
vem nabrežju, nam je odkrila  umet
nost plesa. Ples delimo v več skupin
— družabni ples, katerega najvišja 
oblika je športni ples, izrazni, rock 
and roli, disco in revijski ples ter

Konec decembra 1981 so imeli 
prvi razredi na naši šoli ku ltu rn i 
dan. Namen prireditve je bil sezna
n iti prvošolce z različnim i zvrstmi 
umetnosti in predstviti ku lturne de
javnosti na šoli; te imajo pri nas 
večletno tradicijo . K u ltu rn i dan se 
je začel z o tvo ritv ijo  razstave aka
demskega slikarja in našega pro
fesorja Tomaža Gorjupa. Uvodoma 
je govoril Branko Kovič, nato je 
aktiv Glasbene mladine pripravil 
kratek koncert. Sodelovali so d ijaki, 
k i obiskujejo glasbeno šolo, sekstet 
treješolcev pa je zapel nekaj pesmi. 
Ob spremljavi kitare so se predstavili 
tu d f člani literarnega krožka s svoji
mi deli. Po koncertu smo se pogo
varjali z našo bivšo dijakin jo, mlado 
skladateljico Brino Jež—Brezavšček. 
Najprej smo pris luhnili njeni skladbi 
Travnički so že zeleni, ki jo  je 
predvajala z magnetofonskega traku. 
Glasbo, kakršno piše Brina, pa tud i 
drugi mladi skladatelji, na šoli redko 
slišimo, vendar nam je bila všeč.

3



Fotografija LADO JAKŠA

OZVOČENE PRAZNIKU ^ V U U tlN t SLOVENSKE
BREZE GLASBE

LIKOVNOST IN ZVOK NASLOVNICE FOTOREPORTAŽA

Če je bila prejšnja naslovnica glasbeno-zimska, naj bo ta že nekakšna na
poved spomladanskega ..ozvočenja" narave, ko veje dreves, osvobojene 
snežne odeje, plešejo v vetru, ob pričakovanju novega brstenja, nove zelene 
preobleke.

K o t vsako leto imamo tud i letos možnost začeti z glasbenimi izleti v nara
vo, tam pris luhn iti zanimivim zvokom in se z lastnimi instrumenti odzivati 
njihovemu zvočnemu razpoloženju. Takšni glasbeni pogovori, kjer skušamo 
z instrumenti sozvočiti neinstrumentalne — naravne — zvoke (čeprav je bila 
narava sama v večini primerov idejno izhodišče za izdelavo številnih glasbe
n ih instrumentov) nam lahko pomagajo, da o zvoku instrumenta začnemo 
razmišljati širše (ne le v okviru običajne „šolske" zvočne barve) in poskusi
mo raziskovati njegove izrazne možnosti, k i so mnogo večje, ko t smo jih  
sicer vajeni poslušati v standardnih glasbenih kompozicijah.

Raziskovanje zvočnih možnosti kateregakoli instrumenta ni kreativno le v 
smislu iskanja novih zvokov (za tem teži vrsta skladateljev sodobne in pred
vsem t. i . , sodobe improvizirane glasbe), temveč tud i v oblikovanju in razbi
janju osebnega zvočnega in izraznega stila, ki je za ustvarjalnega glasbenika 
bistvenega pomena.

LADO JAKŠA

Trio, solo in duo Bogdane, Mire in Matije
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ODER NUDI VELIKO TOPLINE, 
ČE JO LE ZNAŠ OBČUTITI

POGOVOR Z VILMO BUKOVČEVO

ne bo zazvenel, kot bi bilo tre
ba. Človek tudi ni zmeraj onako 
razpoložen za petje. Ko mi je 
umrla mama, smo jo dopoldan 
pokopali, zvečer pa sem morala 
nastopati. To so težki trenutki.

Imela sem pravzapray veliko 
srečp, da sem bila trdnega 
zdravja. Nisem odpovedovala 
predstav in lahko so se zanesli 
name. Ta poklic ima čudovite 
strani. Že oder sam ima svoj čar
-  tu je scena, pa kostimi -  zle* 
zeš v kožo nekoga drugega, ne
šteto življenj imašl Poklic sam 
je zelo pester, tu pa je še zado
ščenje, da si nekaj nudil drugim 
in seveda priznanje občinstva. 
Pa ne le aplavz, veliko drobnih 
nepozabnih dogodkov! Ko sem 
na primer na trgu kupovala, je 
stopila k meni gospa in mi po
darila cvetico rpkoč: „To je pa 
za vašo Mimi."

Oder nudi veliko topline, če 
jo le znaš občutiti. Tudi ljubo
sumje, konkurenca, nasprotova
nja, ki so nujni sestavni del gle
dališkega življenja, so zdrava, 
stimulativna, če ne gredo čez 
mero. Poudariti moram, da je 
bila naša generacija izjemna, 
trdo smo delali in dobro smo se 
razumeli. Zato Prešernove na
grade nimam le za osebno pri
znanje, ampak jo občutim kot 
priznanje celi moji generaciji, ki 
je ustvarjala s tolikšnim navdu- * 
ševanjem in žarom.v

Vilma Bukovčeva je  v poko
ju , vendar se vedno odzove po
vabilu tistih, k i ja  radi posluša
jo. Poleg petja j i  vsakdan po
pestrijo izleti v naravo, skrb za 
vrt, vezenje in branje. Tu pa je  
še pes M iki, simpatični bokser, 
ki gospodarici zvesto stoji ob 
strani, tudi p ri petju. Če verja
mete a li ne, za na svidenje m i je 
ob klavirski spremljavi Vilme 
Bukovčeve zapel Gor čez izaro. 
Prav zvezdniško se je  vsedel ob 
pianino in zbrano pogledal sko
zi okno, nato pa se potrudil, da 
b i bila melodija čimbolj spo
znavna. V tej hiši je  petje zares 
domal

KA JA ŠIV IC

Prijetno okolje z umetninami 
napolnjene hiše in prisrčen 
sprejem naredita svoje in pogo
vor z dolgoletno prvo damo 
ljubljanske Opere steče kar sam 
od sebe. Sopranistka Vilma 
Bukovčeva, k i jo  slovensko ob
činstvo pozna po mnogih na
slovnih vlogah v opernih delih, 
je  življenje posvetila petju in 
spominov, zanimivosti in vtisov 
je  toliko, da m i zmanjkuje pa
pirja:

»Vedno me je nekaj vleklo k 
petju," pravi Vilma Bukovčeva. 
„Že kot majhna deklica sem ra
da pela, plezala sem po drevju 
jn prepevala, sosedi pa so govo
rili: „Bukovčev slavček poje,"

Veliko sem prepevala na šol
skih prireditvah in že takrat 
sem si želela najti mesto v 
kakšnem zboru. Na solistično 
kariero si nisem upala pomisliti 
in reči moram, da so se mi 
otroške želje v življenju izpolni
le v večji meri, kot sem se lahko 
nadejala. •

Ko sem bila dijakinja novo
meške gimnazije, mi je bil v 
veliko oporo prqfesor Ferdo 
Juvane, ki me je spodbujal h 
glasbeni dejavnosti. Po takratni 
šesti gimnaziji sem se želela vpi
sati na ljubljansko Akademijo 
za glasbo, zato sem odšla k pro
fesorju Juliju Bettetu. Preskusil 
je moj glas in dejal: „PunČka, 
naredi najprej maturo, nato pa 
pridi!" Tisti „nato" pa je bil 
čisto drugačen. Prišla je yojna 
in z njo zapori, ujetništvo . . .  
Tudi tu smo prepevali, sebi in 
drugim v pogum. Po končani 
vojni sem se prijavila na razpis 
za članico opernega zbora ljub
ljanske operne hiše. Že po dveh 
mesecih sem debitirala kot Sie- 
bel v Faustu, nato je prišla Pro
dana nevesta, pa Ero z onega 
sveta. . .

-  Kaj je  vaša odločitev, da 
postanete pevka, pomenila va
šim domačim?

„Mama je rada pela, prva me 
je učita petja, vendar je rekla:: 
„Vilma, saj od tega ne boš 
mogla živeti!" Namenila sem se

poleg petja študirati pravo, a 
obrnilo se je drugače in uspela 
sem brez tega."

— Kaj so -bile svetle in kaj 
senčne p lati vašega poklica?

,,Glas je poseben, nenavaden 
instrument, predvsem je zelo 
občutljiv. Pridejo trenutki, ko 
ne gre in ne gre, pa sam ne veš 
zakaj. Vedno živiš v bojazni, da

Vilma Bukovčeva v Prodani nevesti, vlogi, s katero je začela svo
jo kariero solistke ljubljanske opere in z njo razveselila tisoče po
slušalcev in gledalcev.
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MLADI GLASBENIKI 
NA PRESKUŠNJI

16. TEKMOVANJE V ZAGREBU

V Zagrebu se vsako leto po
merijo mladi glasbeni umet
niki. Prvo prireditev so v tem 
mestu organizirali leta 1948, 
nato nekajkrat v drugih jugo
slovanskih mestih, končno pa 
j e manifestacija postala tradi 
cija mesta Zagreba.

Tekmovanje je vsako leto 
namenjeno le nekaterim glasbi
lom in komornim zasedbam; 
enkrat nastopajo godalci, nato 
sfc>et pianisti in pevci, nato pi- 

« halci in trobilci. Sodelovati 
smejo samo umetniki, ki še ni
so dopolnili 30 let (podobne 
starostne meje imajo tudi dru
ga evropska tekmovanja).

Pomen prireditve je zelo ve
lik. Z bolj ali manj naravno se
lekcijo se skozi kvalifikacijske 
etape prebijejo samo najboljši. 
Uspeh ali neuspeh mlademu 
glasbeniku dostikrat postavi

pred srce ogledalo njegovih 
sposobnosti. Velikanska izkuš
nja, ki jo na takem tekmo
vanju nastopajoči pridobi, mu 
nudi trezen pogled na minulo 
delo in na trenutno stanje, da 
mu veselje do še bolj zagrize
nega dela.

Res je velika razlika med so
lističnim in orkesterskim igran
jem (v orkestrih igra večina 
boljših godalcev, pihalcev in 
trobilcev), vendar tekmovalna, 
solistična izkušnja koristi vsem 
glasbenikom. Redno intenzivno 
vadenje za tekmovanje zagotav
lja visoko osebno pripravlja 
nost. Navsezadnje pa je lahko 
uspeh na tekmovanju tudi od
ločilna odskočna deska.

Na letošnjem šestnajstem 
jugoslovanskem tekmovanju 
glasbenih umetnikov so bile 
naslednje discipline: rog, tro

benta in pozavna, harfa in kla
sična kitara ter godalni kvartet 
in klavirski trio. Iz Ljubljane 
se nas je letos prijavilo deset 
glasbenikov. Zahteven program 
in tudi druge okoliščine so za
htevale odstop sedmih kandi
datov. Ostali smo samo trije: 
kitarist ANDREJ VAR L in 
hornista FRANC LIPOVŠEK 
in JUSTIN FELICIJAN. ‘

V Zagrebu so se nam pri
družili še umetniki iz drugih 
jugoslovanskih republik. Števi
lo predtekmovalnih odstopov 
se je še povečalo. Od osmih 
pozavnistov je tekmoval le 
eden. To pa seveda ni
zmanjševalo napetosti tekmo
vanja, niti nu ublažilo občutka 
konkurence, kajti nagrajevanje 
ni potekalo po sistemu „kdo je 
boljši", temveč po seštevku 
točk, ki jih je tekmovalec do

bil v vsaki etapi.
Na letošnjem tekmovanju 

niso podelili nobene prve na
grade. Slovenska bera je bila 
zelo uspešna. Nihče se ni vrnil 
praznih rok. Kitarist Andrej 
Varl je osvojil diplomo, hornist 
Franc Lipovšek drugo nagrado 
in hornist Justin Felicijan četr
to nagrado. Vse tri je sprem
ljala profesorica Vlasta Dole- 
žal—Rusova, ki je s svojim ču
dovitim igranjem veliko pri
pomogla k uspehu. Lipovška in 
mene je uril in spodbujal uči
telj vseh slovenskih hornistov 
profesor Jože Falout.

Tekmovanje v Zagrebu se je 
končalo z odličnim kosilom in 
dobro kapljico -  tudi to sodi 
k lepemu življenju po trdem 
delu.

JUSTIN FELICIJAN

ŽE KOT SOLISTI
KONCERT V SREDNJI DVORANI CANKARJEVEGA DOMA

: V okviru  Prešernovega kulturnega
tedna v Cankarjevem domu smo se 
razveselili koncerta mladih glasbenih 
umetnikov, k i sta ga skupaj pripravi
la Cankarjev dom in Slovenska f i l 
harmonija. K u ltu rn i teden je bil. na
trpan z zanim ivim i prireditvam i, ki 
so v dvorane doma privabile zelo ve
liko  ku ltu re  žejnih obiskovalcev. 
Tako je bila Srednja dvorana polna 
tud i v petek, ko se je z orkestrom 
Slovenske filharm onije  pod vod
stvom dirigenta Uroša Lajovica 
predstavilo pet m ladih glasbenikov, 
solistov. V Bachovem Koncertu za 
dve v io lin i in orkester sta nastopila 
vio lin ista Darko L inarič in Romeo 
Drucker, v Koncertu za flavto in go
dala Bruna Bjelinskega je b il solist 
Cveto Kobal, v VVebrovem Concerti- 
nu za klarinet in orkester seje pred
stavil Robert Stanič, v Mendels- 
sohnovem Koncertu za klavir in 
orkester št. 2 pa pianistka Tatjana 
Ognjanovič.

Vsem je b il ta koncert ena redkih 
priložnosti, če ne celo prva, kjer so 
lehko pokazali svoje solistične spo
sobnosti, doživeli občutek velfcega 
odra in  dvorane s šeststo poslušalci,

okusili slast in strah ob igranju s po
k licn im  sim foničn im  orkestrom. Iz
kazali so se nad našimi pričakovanji 
s sproščeno in zrelo igro. Romeo 
Drucker je bil interpretacijsko 
močTiejši pol v solističnem duetu, 
vio lin . O izbiri Bachovega koncerta 
za ta nastop je sam povedal: „Letos

teče v Slovenski filharm oniji ciklus 
koncertov J. S. Bacha, a tega kon 
certa, ki je biser literature, ni v p ro 
gramu. Zato sva se z Darkom Lina- 
ričem odločila  zanj. Pa tudi zato, 
ker komorno igro pogrešava, delo v 
duu pa je zelo zanimivo Zelo sem 
vesel,da sva imela priložnost sodelo

vati na tej p rired itv i, saj je v Slove- • 
niji ko t solist težko p r it i pred p ub li
ko. Slovenska filharm onija  je že prej 
uvedla podobrie koncerte z m ladimi 
solisti, zdaj pa so taki koncerti v 
okviru Prešernovega kulturnega 
tedna dob ili še možnost za razširi
tev ."

Veliko svojih hotenj po oseb
nostnem oblikovanju glasbenih fraz 
je v VVebrovo glasbo vtkal klarinetist 
Robert Stanič, izjemno muzikalnost 
in .naravni dar za sproščeno m uzic i
ranje pa sta pokazala flavtist Cveto 
Kobal, študent 3. letnika Akademije 
za glasbo in pianistka Tatjana Ognja
novič, li i  je  še srednješolka. Oba sta 
izvajala de li, k i nista ravno primer 
posebne poglobljenosti, tehtnosti in 
izrazne m oči po notnem gradivu, ki 
ga prinašata; vse to  pa sta oba solista 
s svojo m očjo izraza in izdelano 
tehniko, ki ob iča jn i trem i nista 
puščali prostora ob sebi, povsem na
domestila. Tako smo res uživali ob 
njunem koncertiranju, ki še mnogo 
obeta.

MOJCA ŠUSTER 

Fotografiral M A R IJA N  PAL
Gimnazijka Tatjana Ognjanovič — obetavria mlada pianistka — s profesorico 

»Darinko Bernetičevo in dirigentom Urošem Lajovcem.
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GIB, ZVOK IN TIŠINA
IMENITNA PREDSTAVA LJUBLJANSKIH TOLKALCEV / 

IN PLESALCA VOJKA VIDMARJA

V Cankarjevem domu smo 
pred dnevi doživeli posebno 
predstavo, zmes gibov, ritmov 
in tišine. Glavna protagonista 
večera sta bila naš imenitni ple
salec Vojko Vidmar in ljubljan
ski Studio za tolkala. Na prazni 
sceni sta se izmenjavala in sode
lovala, pritegnila še druge 
ustvarjalce — glasbenike in ple
salce. Koncert so začeli tolkalci 
z novejšim delom mladega slo
venskega skladatelja Uroša 
Rojka. Ta uvod je bil prijeten in

» svež, poln ritmov in zvočnosti. 
Sledila mu je Suita iz baleta 
„Lok" za dva plesalca, ki sta jo 
brez glasbene spremljave pre
finjeno odplesala Maruša in 
Vojko Vidmar. Delo je edin
stven poskus Pie in Pina Mlakar, 
ki ga do danes še nihče ni prese
gel. Kvartet za tolkala Lojzeta 
Lebiča je tenkočutna skladba, 
ki izvajalcem postavlja visoke 
zahteve, saj morajo ob kompli
ciranih ritm:h obvladati tudi 
svoj glas, ki v trenutku postane 
c^odatno glasbilo. Skladba Albi
na VVeingerla z naslovom Nara
cija bi se pravzaprav morala 
imenovati Pogovor, saj se v 
koreografiji Majne Sevnikove 
violinist in plesalec'pogovarjata, 
komunicirata. Violinist Tomaž 
Lorenz in plesalec Vojko 
Vidmar delo pogosto izvajata 
na glasbenomladinskih nastopih 
za mlade in najmlajše poslušal
ce, ki dogajanju z zanimanjem 
sledijo in so navdušeni. Tudi od
raslo občinstvo v Cankarjevem 
domu je lepo sprejelo to zani
mivo skladbo, vtkano v gib. V 
večeru je sodeloval še en sloven
ski skladatelj, Ĵani Golob. Na 
njegov Capriccio za kontrabas, 
sopran saksofon in tolkala je za
plesal Vojko Vidmar v lastni 
koreografiji. Njegov ples je bil 
živ, preprost in izredno gibek, 
plesalec je lahko uporabil svojo 
domiselnost brez bojazni, da 
mu določeni elementi ne bi 
uspeli, kajti svoje sposobnosti 
sam najbolje pozna. Na glasbo 
se je odzval zelo neposredno, z 
mešanico izraznega 'plesa, 
pantomime in baleta.

V drugem delu koncerta nam 
je koreograf Milko Šparemblek 
pripravil presenečenje — farso 
za solo plesalca, glasbenike, tri

recitatorje in dva stola, Dragi 
Miha. Z glasbeno spremljavo je 
sodeloval Jani Golob, ki je tol
kalcem, kontrabasistu in sakso
fonistu izdelal glasbeno osnovo 
in iztočnice, po katerih so 
lahko po lastni zamisli ir' 
občutjih improvizirali. Glasbe
niki so tokrat sodelovali tudi v 
scenskem — plesnem dogajanju.

Fantazijsko oblečeni so sem in 
tja posegli v gibanje Mihe — 
Vojka Vidmarja, ki je v petin
dvajsetminutni plesni zgodbi 
prikazal klovna^ ki ga zapusti 
žena. Milko Šparemblek je 
predstavo izdelal prav za Vojka 
Vidmarja, delo je nastajalo v 
skupini, koreograf, skladatelj, 
plesalec in glasbeniki so skupaj

iskali možnosti, se prilagajali 
drug drugemu in si sledili. Pred
stava je enkratna že zaradi tega, 
ker podobnih ni. Prav gotovo 
pa jo odlikujejo izredne korego- 
rafske domislice, ki vsebujejo 
ogromno simbolike, razno
vrstnih odtenkov.

Takole pravi Milko Šparem- * 
blek o Dragem Mihi: , .Zgodba 
sama je banalna, vendar se odvi
ja v dveh nivojih. Prvi je tisti 
vsakdanji — resnično življenje z 
vsemi težavami, jezo, ljubosum
jem, skrbmi, drugi pa je uteha v 
umetnosti — Prešernovi poeziji. 
Pesniki so pisali splošne resnice, 
ki veljajo za vse nas, ne le zanje, 
a doživeti je treba trenutke, ko 
to spoznamo, ko se v tej poeziji 
najdemo. In to se je zgodilo 
klovnu Mihi, ko ga je zapustila 
žena. Edino, kar je napačno, je 
to, da dela ni postavil koreograf 
najmlajše generagije!"

In kako je prišlo do sodelova
nja s Studiom za tolkala? Sku
pino je pred tremi leti ustanovil 
Boris Šurbek, ki si je ansambel 
zamislil kot stalno telo ene od 
glasbenih ustanov -  glasbene 
akademije ali radijske hiše. Stu
dio naj bi izvajal najnovejša de
la, bil na razpolago skladate
ljem, seveda pa bi potreboval 
celo paleto tolkal, tudi tistih 
redkejših, ki so zelo draga. 
Pokroviteljstvo ustanove bi ime
lo tudi drugo dobro stran -  sta
len pritok mladih kadrov. Žal 
nobena ustanova ni bila dovolj, 
navdušena, zato Studio obstaja 
kot koncertno telo in si priza
deva za podporo Kulturne 
skupnosti. Sodelovanje v pred
stavi Dragi Miha je predlagal 
Cankarjev dom.

Koncert z Vojkom'Vidmar
jem je doslej najpopolnejša 
predstava tega ansambla. Po
sebno Dragi Miha je zanimiv do
sežek, kjer so tolkalci Boris Šur
bek, Darko Gorenc, Alojz Gra
dišek, Marko Juvan in Agim 
B rizan i morali pokazati 
spretnosti v improvizaciji in ce
lo gibanju na sceni. Sodelovala 
sta še saksofoništ Marko Lednik 
in kontrabasist Budislav Vidrih.

KAJA ŠIVIC  
FOTOGRAFIRAL: 
MIŠKO KRANJEC
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LOV NA MAMUTA
JANKO JEZOVŠEK IN NJEGOV KABARET

Sredi januarja js v organizaciji 
Š K U C /FO R U M A  v Cankarjevem 
domu nastopil Janko Jezovšek s 
svojim kabaretom Pozor, note! Pri
reditev, k i ni n it i koncert n iti veseli
ca, je trajala skoraj t r i ure in avtor je 
po njej izjavil, da mu še ni uspelo 
to liko  časa obdržati pozornosti pol
ne dvorane.

Nekaj besed p  avtorju in dogodku 
samem najbrž ne bo odveč. Janko 
Jezovšek se je rod il leta 1945 v 
Mariboru, od leta 1965 pa živi v 
Zvezni republik i Nemčiji. Glasbo je  
študiral v Zagrebu, Frankfurtu, 
Koelnu, in sicer petje, orgle in hek- 
soniko, d ip lom ira l pa je iz klasične 
kompozicije. Piše kom orno, scensko 
glasbo in glasbo za sodobni balet.

Je soustanovitelj mednarodnega 
društva za preprečevanje glasbenih 
izvedb. Plošče izdaja v samozaložbi
-  Išče producenta (med drugim). 
Doslej je kabaret Pozor, notel izve
del že prib ližno osemdesetkrat.

Janko Jezovšek je  tip ičen  pred
stavnik hoje nazaj v prihodnost. S 
solističn im  kabaretom Pozor, note!, 
ki je sama resnost in vedrina iz 
imperija tonov, sam okrtično in iro 
n ično obračunava z umetnostjo 
igranja, petja in skladanja v kabaret
ski in klovnovski prosvetljenski noči 
za ljubim ce gospe glasbe in z& vse 
tiste, k i hočejo to  ob takih večerih 
postati, predvsem pa za tiste — 
bojda nemuzikalne.

Glede ljubljanskega nastopa mo
ram pripom n iti, da je prav zaradi 
izredne dolžine izgubil precej p ri
vlačnosti. To lahko trd im , ker sem 
taisto predstavo srečal že na lan
skem zagrebškem glasbenem biena
lu, kjer me je ravno z jedrnato

neposrednostjo navdušila. Tokra t pa 
so Jezovšku koncept dokaj razprli 
okrogel avditorij in pa dva klavirja 
na prizorišču.

T isti, k i niso vedeli, zakaj so prišli 
na kabaret Pozor, n o te lI, tega niso 
vedeli n iti na koncu. Morda so 
vedeli, zakaj so odšli. T isti, k i so se 
želeli zabavati, niso dob ili lahke 
zabave, saj je šlo za težko zabavno 
glasbo.

Njegova dela so mrtva, on pa živi 
da lje . . .
Misli iz Jezovikovega muzeja iz 
Maribora, ki (ne)utegnejd rešiti . . .

Aplavz pokvari umetnika. K o liko  
umetnikov je že umrlo za posledi
cami aplavza!

Vse, kar se kdaj je  igralo in pelo, 
je le nadomestek za pametno delo.

Ljubša mi je publika gluha, ko t

dolgoušci brez posluha.
Raje igram za mačke in miši, 

kakor za tistega, k i misli, da sliši. 
Kdor krade, ta ima. Podvarianta: 
kdo r oč itno  krade, tega ne dobijo , a 
do tega še pridemo.

Osnovno načelo skladanja: če se 
že posveti ideja, jo  je treba takoj 
ponoviti. Vsako stvar lahko pono
vimo Vsaj štirikra t, preden dospe v 
zavest poslušalca, če pa jo  pono
vimo še petič,^im amo že efekt pre
senečenja. Če ponavljamo še naprej, 
postane dolgočasno ali pa avant
garda. V stari m uziki so tu  napravili 
rez in preden je postalo dolgočasno, 
so začeli igrati še enkrat hjtreje.

Zaradi obračanja notnih strani 
obstajajo no tn i prepisi, k i j ih  je sicer 
prav tako treba obračati, vendar na 
drugem mestu. Tu pa nastane doda

ten problem, če prepis ne ustreza 
originalu. Hudo je, če postane č lo 
vek tako  kreativen, da pri vsakem 
prepisu nastane nekaj novega. Tako 
lahko razložimo veliko ko lič in o  ba
ročne glasbe. Takrat so namreč note 
vedno prepisovali. t

Glasbo je treba m is liti, ne igrati. 
Igra se lahko pri športu, saj pravijo, , 
kdor nima v glavi, ima v prstih.

Za klavirjem  je treba ustvariti 
videz, da um etnik nekaj dela. Gre za 
abstraktno delo. Artizem  je, ko  nek
do, k i je delal ves dan, pride zvečer 
gledat nekoga drugega, kako dela. 
Vedno je lepo gledati, ko  d ru ji 
delajo. Tudi sam to  rad počnem.

VVolfgang Amedeus Je podza
vestno že pisal v moz—artu, vendar 
pa sam tega ni vedel. Janko Jezov
šek je dejansko zavestni ustanovitelj 
moz—arta.

Princip moz—arta: ponavljati In 
malo spreminjati. To te v id i v tem, 
da ljudje vedno prihajajo, da bi spet 
slišali iste stvari. Človeku je ne
znansko všeč, če so stvari iste, če se 
ne spreminjajo preveč, ampak le 
malo, neznatno. To je muzika — 
vedno isto, ampak malce drugače, 
pa še daljše in  še več tega istega. 
Zatd ljudje tako ljub ijo  variacije.

Značilnost glasbe je, da je nedo
ločljiva. Vsak si misli svoje — jaz pa 
tudi.

V  dva tona lahko vložim  vsa svoja ■ 
čustva -  če hočem. To je moja 
osebna svoboda. '

Um etnik ne vadi, um etnik pade z 
neba.

SLOBODAN V A LE N T IN Č IČ

DOGODKA V ATELJEJU DSS

Koncert, 1. februarja 1982, Sabi- 
ra Hajdarovič — mezzosopran in Ma- 

. rijan Lipovšek — klavir.
Večer samospevov v koncertnem 

ateljeju Društva slovenskih skladate
ljev je izzvenel v vprašanju: Kam gre 
slovenski samospev? ali bolje Zakaj 
so Sabiri Hajdarovič med večino slo
venskih samospevov najbolje (ali 
edino) zazvenele pesmi madžarskega 

skladatelja, k i poleg vsega sodi že v 
klasiko našega stoletja?

O prvem delu koncerta b i lahko 
rek li, da je  nosil pečat večerne te
matike. Skladatelj M ilan Potočnik

se je  izkazal z izredno tenkočutn im  
izborom španskih večernih pesmi, 
Ljubo Rančigaj si je izbral Zupanči
čevo pesem T iho prihaja mrak, Ko- 
daly pa je uglasbil madžarske ljud 
ske večerne balade. Enotnost Koda- 
lyjeve glasbe in ljudskih balad je 
razumljiva že zaradi dejstva, da je 
skladatelju kot neizčrpen v ir služila 
madžarska ljudska glasba. Tudi Po
točn ik  je  pokazal posluh za besedilo 
v klavirski spremljavi, saj je  z izred
nim  obču tkom  pričarala vzdušje 
pesmi. To pa žal ne velja v enaki 
meri za pevski part, k i besedilu na

katerih mestih odvzema naravni 
ritem . Morda je prav to ena osnov
nih težav samospeva. Tudi Lipov- 
škovi glasbi b i lahko oč ita li le to^da 
je  (preveč) slovenska. Tu mislim na 
Sedem ciganskih pesmi. Marsikdo se 
je  razveselil izbora iz ciganske lirike, 
ki je tako enostavna in lepa, tako 
čutna in hkrati življenjska, tako 
polna čustev in po svoje umetelna. 
Te pesmi zahtevajo m oč in tempera
ment, obenem pa tud i subtilnost. 

N ikakor pa ne prenesejo slovenske 
duše . . .

LEA H ED ŽET

Klarinetist A lo jz  Zupan in pia
nistka Nada Omanova sta nam 7. 
decembra lani v Društvu slovenskih 
skladateljev pripravila pester spored 
slovenskih in tu jih  del novejšega ob
dobja. Slišali smo Osterčevo Sonato, 
T ri M inijature Pendereckega', Pacter- 
kievviczev Ouatre Caprice, Poulenco- 
vo in Krekovo sonato ter dve pra
izvedbi m ladih slovenskih skladate
ljev — Rojkovih Sedem vzdihljajev 
in Golobovo Grotesko. Izvedba je 
bila dobro pripravljena in pogloblje
na ter na visoki strokovni ravni.

B R IN A  BREZAVŠČEK
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SMRAD OPERA- 
PREDVSEM PRVO?

OPERNA "PREMIERA MLADINSKEGA GLEDALIŠČA

Kaj vse so ljudje nekdaj razu
mevali v besedi jazz, kaj vse neka
teri ustvarjalni Slovenci danes ra
zumejo pod besedo opera! Pri nas 
premoremo kar dve operni hiši, ki 
iz leta v leto ponujata dokaj klasi
čen repertoar odrsko—pevskih stva
ritev. Morda pa se je prav zato 
ljubljansko Mladinsko gledališče 
pod tak tirko  Dušana Jovanoviča 
skupaj z nekaterimi ustvarjalnimi 
ljudmi odločilo , da vrlim  Sloven
cem zapolni ušesa z bučnim i roc- 
kerskimi, za uho prijetnim i popev
kami, pa spletom še lepše zvenečih 
balad, ki se jih da požvižgavati. Pa 
to  še ni vsel Vse skupaj je začinje
no z besedili Svetlane Makarovič 
(ki v slovenski literaturi že pomeni 
nekaj pikrega, zajedljivega), postav
ljeno v začudenje in grenak priokus 
vzbujajočo sceno. Seveda, Smrad 
opera se dogaja tam, kjer nekaj (ali 
pa kar vse). In običajno 
smrdi oko li straniščne školjke, pa v 
javnih straniščih in še kje, bi kdo

dodal. Tam, kjer smrdi, pa se je 
čudno rodi! tudi glavni junak 
Smradek, osrednji lik  in katalizator 
celotnega dogajanja. Smradek za- 
peije in zasvoji (beri osntradi) cel 
svet, tudi lepo dišeče cvetlice, pri 
delu pa mu pomagajo tr i cepe

GLASBENA VZGOJA 
MALO DRUGAČE

MARIBORSKA JAZZ SEKCIJA
Sedemletno aktivno delovanje 

mariborske Jazzovske sekcije že 
prinaša rezultate, ki so plod iskre
nega dela, truda in navdušenja. Če 
je delovanje institucionalizirano, 
mu je seveda namenjena določena 
gotovost, denar, vendar pa prav ta 
okv ir prinaša tudi veliko mero p ri
lagajanja določenim  ,,d irig iran im ”  
programom Jazzovska sekcija, ki 
jo vodi Brane Rončel, je samostoj
na, njena osnovna dejavnost pa je 
seznanjanje glasbe željnih s kvalitet
no glasbo, njenimi odsevi v gibni 
umetnosti in fo togra fiji. Nekajkrat 
je m yltimedialna srečanja obogatila 
še umetniška beseda. Morda bi vel
ja lo v prihodnje razmisliti še o 
vključevanju likovne umetnosti v 
celovit umetniški izraz. Pri po
sredovanju glasbene umetnosti je 
seveda zelo pomembno „p ravo" 
uho in občutek (pa tudi znanje) ali 
določena glasba ponuja kakšno iz
kušnjo ali ne. Programi Jazzovske 
sekcije se odliku je jo po izvrstnem 
zvoku, po profesionalni izvedbi (v 
delo se vk ljuču je jo  plesalke, ki na
b irajo aktivne izkušnje doma in v

tu jin i), glede skrbno izbranih glas
benih 2vrsti pa dogajanja zapolnju
jejo kreativna glasba. in seznanjanje 
s temelji drugih zvrsti, saj je poslu
šalcem nujno treba ponuditi tudi 
kvaliteten rock.

Težko bi našteli množico po
membnih glasbenikov, ki so s svojo 
g lasbo  o z v o č i l i  marsikateri 
glasbeno-poslušalski večer. Po
membna in morda najvažnejša de
javnost mariborske Ja zzovsktf sekci
je so nastopi znanih jazzistov v 
živo. Mariborčanom so se pred
stavili že A rild  Andersen, Anthony

i Braxton, Leroy Jenkins, Dave 
Holland, Barry A ltschull, Fred 
Anderson, Tone Janša, Edvard 
Holnthaner, na lanski o tvoritv i Jaz
zovskega kluba v okviru Študent
skih domov pa je zabrenkal in za
pel Drago Mlinarec. Da bi bila de
javnost Jazzovske sekcije umetni
ško še bolj raznolika, so mnogi v 
Mariboru, v Ljubljani in še kje z 
njeno pomočjo spoznali tud i iz
jemne filmske dosežke znanega 
ameriškega kreativca Andyja War- 
bola. URŠKA ČOP

tajoče in plešoče muhe. Seveda pa 
mora v operi nastopati tudi pozi
tivni junak, ki se neustrašno bori 
p ro ti vsemu, kar je zlega in grdega. 
A li naj razumemo, da nekomu 
punk ni všeč in je zato Smradek 
po obnašanju in izgledu pravi pun-

ker? A li to  pomeni, da bo tudi 
punk nekoč dišal in postal ves ne
škodljiv, kot je to na koncu 
usmiljenja vredni Smradek? Ko 
glavni junak osvoji vse željeno, se 
namreč poleni in začne celo dišati 
(vendar ne pozabinno, da bo nekaj 
grdega in smrdečega vedno živelo 
tam, kjer je človek!).

Če je Smrad opera namenjena 
odraslirrv potem je to  glasbeno- 
scensko ali morda operno delo, ki 
ni nič kaj pretresljivo (ne po
zabimo povedati, da ga krasi polno 
slepečih svetlobnih efektov, p ro ji
ciranih diapozitivov). Če pa je 
Smrad opera z vsem svojim dobro 
delujočim  reklamnim strojem na
menjena m ladini, bi veljalo raz
m isliti o njenem (ne)vzgojnem! po
slanstvu.

URŠKA ČOP

Fotografiral: TONE STOJKO

V ŽIVO
„ V  Ž IV O " . .  . Ugotovili smo, da 

so daljše ocene rock koncertov v 
GM že tako zapoznele, da popolno
ma izgubijo pomen. Zato smo se 
od loč ili, da bodo te ocene vnaprej 
krajše, a ažurnejše. Ko pa bo treba 
kak dogodek osvetliti širše, ga bomo 
v tem našem stolpcu vsaj naka
zali , . .  Zelo dobro se zavedamo, da 
z ocenami nikakor ne bomo zmogli 
pokriti dogajanja po vsej Sloveniji.

Zato računamo tud i na vaše prispev
ke . . .  V mesecu januarju smo b ili v 
Ljubljani priča enemu najbolj pre
vratnih koncertov novega sloven
skega rocka po prvem nastopu Pan- 
krtov leta 1977. Trboveljsko-ljub- 
Ijanskemu bendu Laibach je uspelo 
doslej najbolj radikalno zanikanje 
klasičnega rock kanona. Pri tem so 
se Laibach ko t prvi pri nas naslonili 
na izhodišča tako imenovanega 
industrijskega rocka, glasbe, k i se 
o d tu jitv i ob tekočem traku noče 
izm akniti, temveč jo  prikaže v taki 
luči, kakršna je — morečo, kaotično 
ih vpeto v ponavljanje. Laibach so 
na svojem nastopu uprizorili pravi 
zvočni industrijski masaker. Skozi 
cel koncert se vleče enakomerni In 
ubija joči ritem  udarjanje igle ob 
konec gramofonske plošče, tega pa 
nadgrajuje kaos zvokov doma izdela
nega sinusnega generatorja, neugla

šene kitare in še dokaj normalnega 
basa. Ustrezna je tud i dolžina 
skladb. Najdaljša je dolga kar dobro 
uro. Upamo, da bomo lahko
La''bach kdaj predstavili tudi širše.

Dovolj je zan im iv . . . - zanimiv je 
tudi kraj koncerta Laibacha. To je v 
ljubljanskem novovalovskem doga
janju vedno bolj prisotni Disco F. V. 
112/15 v Študentskem naselju. F. 
V. ni klasičen disco klub. Vsak 
torek nas preseneti s kako zani
mivostjo: s koncertom, z razstavo 
fo togra fij, grafik, stripov, s prodajo 
knjig . . . Rock in po litika  ne moreta 
pomeniti nujno ločenih pojmov. To 
je zelo dobro dokazal koncert soli
darnosti s poljskim i delavci, ki gaje 
slovenska mladina organizirala v 
ljubljanski Hali T ivoli. Nabito polni 
hali se je predstavilo kar sedem 
izvajalcev: D'Pravda, Buldogi, Šund, 
Martin Krpan, Jani Kovačič, Paraf 
in Pankrti. Posebnih incidentov 
k ljub  udeležbi „g rd ih "  punkovcev ni 
bilo.

Prve ocene: Zelo prijetno so 
presenetili Šund, Jani Kovačič in 
Paraf, precej manjprijetno Martin 
Krpan (ki zvočno nikakor niso sodi
li v splošne poteze godbe v hali), 
glede ostalih izvajalcev pa so mnenja 
deljena. Daljši zapis o tem koncertu 
s le d i. . . pbč . . .

i
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HoUDAf KUMIftiK

VZORNA DEJAVNOST 
NA DRUGI STRANI MEJE

SEKCIJA GM ITALIJE V GRADIŠČU OB SOČI

Glasbena mladina Italije je 
leta 1981 ustanovila svojo sek
cijo v Gradišču ob Soči (it. 
Gradišči d'lsonzo).

Za ustanovitev smo se naj
bolj zavzemali podpisani Bruno 
Patuna (sedanji predsednik 
organizacije, op. prev.), Mirco 
Ghiglione (njen umetniški vod
ja), ki je končal študij zborov
skega dirigiranja, orgel in kom
pozicije, in Claudio Crismani 
(svetnik), ki je koncertni pia
nist in docent za klavir na 
konservatoriju Giuseppe Tarti
ni v T rstu,

Gradišče z okolico je spod
budo zelo toplo sprejelo, kar 
je pokazalo, kako zelo je kraj 
potreboval glasbenih prireditev 
v obliki koncertne sezone. Ta
ko je minil čas koncertov, ki

so jih tu in tam občasno orga
nizirali, med seboj pa nikakor 
niso bili povezani, in niso bili 
ne časovno ne razvojno usmer
jeni.

Lahko rečemo, da so se 
ljubitelji dobre glasbe z navdu
šenjem vključili v sekcijo, tako 
da imamo danes okoli 200 
članov. Program za sezono 
1981/82 vsebuje zelo kvalitet
ne koncerte tako po izvajalcih 
kot po predstavljenih skladbah. 
Prebivalci Gradišča se srečujejo 
s prav takšnimi prireditvami 
kot koncertno občinstvo v ve
likih mestih. Čeprav so bile iz
kušnje v prejšnjem načinu 
organiziranja koncertov morda 
koristne, pa je bila prejšnja de
javnost tako zelo diletantska, 
da jo je nova povsem zasenči
la.

Tako lahko trdimo, da se je 
Gradišče uspelo izogniti po
deželskemu ozračju in je s po
lnimi pljuči zadihalo naciona
len, pogosto kozmopolitski 
zrak, ki je v skladu z zahteva
mi časa. Če samo bežno prele
timo program letošnje sezone, 
takoj stopjjo v ospredje neka
teri koncerti, namenjeni široke
mu krogu občinstva, saj so za
snovani tako, da zadovoljujejo 
najrazličnejše okuse, (obsegajo 
skladbe od klasike do jazza, pa 
komorno, vokalno, orgelsko, 
solistično in simfonično glas
bo, segajo v dunajsko glasbo 
19. stoletja, v obdobje Belle 
Epoque, predstavljajo klasične 
italijanske in evropske kancone 
in romance). Pri tem recitali 
uveljavljenih glasbenikov ne 
puščajo ob strani vzorčnih pri

merov črnske virtuozne klavir
ske igre in predstavljajo pio
nirje ameriške glasbe nasploh.

Organizatorji so imeli hude 
težave z izbiro primernih kon
certnih dvoran: še vedno ne 
deluje Mestno gledališče, pa 
čudovita Sala civica, Gledališče 
Coassini in druge manjše dvo
rane, kar pomeni škodo tudi 
za občinstvo. Vse to je oviralo 
priprave na sezono. Upamo, da 
bo v prihodnje boljše. Sala Ci
vica bo prav kmalu prenovlje
na, tako da bo mogoče z več
jim mirom načrtovati široko 
zastavljeno kulturno politiko, 
ki so si jo naložili organizator
ji-

BRUNO PATUNA, 
Gradišče ob Soči 

prevedla: METKA ZUPANČIČ

Izredno uspešna mlada pevka Gigliola Negri, ki obvlada različne 
glasbene smeri, pogosto nastopa za Glasbeno mladino Italije, pri 
nas pa lahko upamo, da jo bomo srečali v ciklu koncertov Glasbene

mladine Slovenije Mladi mladim v naslednji sezoni. Slika je s 
certa v Gradišču konec lanskega novembra.
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SLOVENCA NA KITAJSKEM
JOŽE STABEJ IN IGOR DEKLEVA GOSTOVALA

Vv

■

J k  "  *

mi
Učenka konservatorija v Chengduju igra na ku čen, glasbilo s stru
nami, dolgimi kot na harfi, na katero se igra približno kot na citre.

Kadar pride slovenski glasbe
nik na koncertno gostovanje po 
LR Kitajski, ga posebno lepo 
sprejmejo # kot Jugoslovana, 
predvsem pa velja za predstav
nika zahodne glasbene kulture. 
Zato sva se s pianistom Igorjem 
Deklevo, s katerim sva nastopila 
na šestih koncertih v Pekingu, 
Chengduju in Suzhouu, zaveda
la, da morava poleg slovenskih 
skladateljev predstaviti tudi 
evropske klasike. In ker pozna
va kitajske navade, sva si še 
pred odhodom na pot priskrbe
la vsak po eno'kitajsko skladbo.

Tja do pred nekaj leti je bila 
Kitajska zelo zaprta za zahodno 
kulturo, tudi glasbo. Bil je čas 
tako imenovane kulturne revo
lucije, ki pa je bila ravno nas
protno: prav nekulturno so uni
čevali kulturne spomenike in 
stvaritve iz preteklosti, poudar
jali so, da je treba narediti vse 
novo. Zdaj je to drugače: zgled
no skrbijo za vzdrževanje in 
obiske ohranjenih spomenikov 
in umetnin; ka^ je poškodovano 
ali kar že načenja zob časa, pa 
obnavljajo. Na dan je prišla 
Prirojena kitajska želja po zna
nju in spoznavanju sveta, zato 
so na primer tudi v zvezi s 
koncerti nenehno ponavljali, da 
se morajo od nas z Zahoda še 
veliko naučiti. Izredno pozorno 
so spremljali ciklusa Beethnov- 
novih in Schubertovih samo
spevov ter nekaj* Chopinovih 
skladb. Pri slovenskih delih so 
slišali nekaj več pojasnil in to 
jim jih je bolj približalo, tako 
da so prav lepo ploskali, ko sva 
izvajala naše skladbe od narod
nih pesmi in samospevov Benja
mina Ipavca prek Gerbiča, Si
monitija jn  Šivica do Cigličevih 
in Ramovševih klavirskih del. 
Višek, pravi „ognjemet aplav
za", kot je napisal kitajski ocen
jevalec, pa je bila kajpak izved
ba njihove domače, kitajske 
skladbe.

Pel sem jo tudi po kitajsko. 
Note sem dobil šele dva dni 
Pred odhodom, zato sem se 
lahko naučil samo glasbo, za 
Prevod besedila pa je poskrbel 
Andrej Mrevlje, trenutno edini 
Slovenec v Ljubljani, ki zmore 
kaj takega. Med vožnjo z leta
lom (petnajst ur je iz Beograda

v Peking) sem prevedel besedilo 
v verze in se namenil peti kitaj
ski napev v svojem jeziku. Toda 
kakor hitro so vPekinguzvedeli, 
da znam to pesem, so rekli, naj 
kar pojem najprej v slovenščini, 
potem pa še v kitajščini.

In dobil sem učitelja. Bil je 
mlad baritonist, s katerim sva 
imela posebne vaje. Najprej mi 
je povedal besedilo brez petja, 
skušal sem ga ponavljati, a sprva 
pouk kar ni hotel prav steči.' 
Takrat sem spoznal, da je kitaj
ščina izredno pestra v melodiki 
govora in da je zelo pomembno, 
kako se izgovarjajo soglasniki, 
kjer je tqliko odtenkov, da se 
kar čudiš. Moj učitelj je na 
primer kar naprej ponavljal be
sedo, ki sem si jo po naše 
zapisal „kol" in jo tako tudi 
izgovarjal. On pa ni in ni bil 
zadovoljen, dokler nisem prišel 
na to, da je tisti k pravzaprav g, 
le da je izgovorjen tako eksplo
zivno, da sc sliši skoraj kot k. 
Tudi dvoglasnike izgovarjajo na 
ppseben načih in če na primer 
zapišem besedo „čoan" ali 
„pien", se kajpak izgovarja 
čisto drugače, kot si jo zdajle 
ti, dragi bralec. No, kadar se 
poje, je za nas le malo laže, ker

imajo note trajanje, l$i ga dose
žeš z držanjem samoglasnika; že 
po drugem koncertu so bili z 
mojo kitajščino prav zadovolj
ni: takoj so jo spoznali, ko sem 
po prvi kitici v slovenščini začel 
peti po njihovo.

Učil se je tudi Igor Dekleva.
V Chengduju so naju izredno 
toplo sprejeli na konservatoriju, 
ki obsega celo*vrsto stavb, kjer 
imajo odlične možnosti za vaje 
in študij. Ker je na Kitajskem 
vse kitajsko, so nama na primer 
pokazali več sto let stare knjige 
in note, kjer so zapisani po 
kitajsko ne samo solmizacijski 
zlogi, ampak tudi note same. Po 
drugem koncertu, v tem mestu 
sva dobila v dar glasbilo, imeno
vano so la. To je pihalo, ki 
spominja na klarinet, in prosila 
sva, naj naju naučijo igrati hanj. 
Prišel je profesor, ki je iz na 
videz preprostega glasbila izva
bil čudovite glasove. Igor je 
poskusil, najprej ni bilo na dan 
niti glasu, a ko je oslinil ustnik, 
je kar malo drugače pogledal in 
pri priči dobil aplavz-in prijazen 
smeh navzočih Kitajcev, ker je 
že izvabil lep ton. In preden je 
minilo pet minut, sta po uvod
nem študiju lestvice učitelj in

učenec že urezala kar prijeten 
b duo. Tedaj sem se spomnil, da 

je Igor nekoč precej dolgo štu
diral klarinet — še sreča, jaz bi 
se bil pač slabše odrezal.

. .Prav tam so nama prvega dne 
predstavili nekaj svojih učencev 
s kitajskimi ljudskimi glasbili.

Naj povem, da imajo za ljudska 
glasbila posebne razrede, kjer 
študirajo ravno tako resno kot v 
razredih za „resno" glasbo. Iz
vedba je bila na visoki ravni, naj 
je šlo za pevko tibetanskih pes
mi, igralko na nekakšno pokon
čno lutnjo, imenovano pi ba, ali 
narodni orkester; ta je izvabljal 
zelo tople, lepe glasove goda
lom, ki imajo le dve struni, lok 

'pa kar na sredi med obema: 
imenujejo se r hu. V trgovini z 
glasbili je bilo potem mogoče 
videti res bogato izbiro prav teh 
godal in mnogih drugih glasbil, 
kjer imajo poleg bcenkal zelo 
pomembno mesto razna tolka
la: vseh vrst zvonci in zvočniki, 
nemalo tudi lesenih tolkal, med 
njimi tako imenovana mo ju, na 
spodnjem delu izrezljan kos lesa 
najrazličnejših velikosti, na 
zgornjem delu zelo ozek, potem 
pa navzdol vedno širši. Po njem 
se tolčfe s paličko, ki ima na 
koncu glavico v obliki kaplje.

Seveda je bilo tudi vse polno 
bobnov in bobenčkov.

Nekaj dni pozneje smo videli 
vsa ta in še druga tolkala v 
molilnici budističnega samo
stana, le da vsa zelo velika. Na 
radovedna vprašanja so nama 
povedali, da si z vsemi temi 
udarci in zvončklanjem in bob
nanjem dajejo takt pri govor
jenih ali petih molitvah. Izdat
no pa uporabljajo poleg vseh 
teh in takšnih tolkal še godala 
pri kitajskih gledaliških pred
stavah. Tam poslušaš izredno 
bogato in slikovito glasbo, ki 
gre zelo dobro v ..evropska" 
ušesa. Takrat vidiš, da je torej 
tudi za Kitajce nekaj posebnega, 
tradicionalno starega, kadar po
slušajo tako glasbo, kakor jo 
predstavljajo s svojo zgodovin
sko izredno pomembno „pe- 
kinško opero", ki smo jo imeli 
priložnost spoztlati tudi pri nas.

JOŽE STABEJ
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PIERRE BOULEZ
Pierre Boulez je mož, za ka

terega je mogoče reči, da 
ustvarja kulturno klimo če že 
ne v Franciji, pa zagotovo v 
Parizu. Mož, pred katerim se 
klanjajo po vsem svetu, mož, ki 
iz sporov prihaja kot zmagova
lec, ki intrige obrača sebi v 
prid, preprosto se ne da m otit i 
na poti, ki si jo je zastavil. To 
pot bi najpreprosteje označili 
kot hlepenje po moči, kajti 
drugače si ne moremo predstav
ljati, ,da bi želel zavzeti vse 
ključne položaje v francoskem 
glasbenem življenju, b it i prvi 
ku lturn i delavec, dirigent in 
skladatelj. Običajni smrtniki si 
kaj takega najbrž težko pred
stavljajo, še posebej se zdi ne
verjetno, da nekdo vsa tri po 
dročja v resnici tudi popolno 
obvlada. Danes je pravzaprav 
težko soditi o tem, če držijo vse 
govorice o njem, če so kritike 
vedno objektivne, če si slavo, ki 
jo žanje, s svojim delom tudi 
zasluži. Težko predvsem zato, 
ker se je povzpel tako visoko, 
da že kar sam določa, kako 
bodo o njem pisali. Njegovi 
nasprotniki se močno pritožuje
jo, da dovoljuje vstop v radijske 
programe samo sebi in svojim, 
očita jo mu, da s centrom 
IRCAM, čigar vodja je, zapravi 
ves denar, namenjen raziskavam 
v glasbi, tako da za druge nič ne 
ostane.

\
Kako zelo ga v Parizu častijo, 

se je pokaza|o jeseni, ko je 
Boulez nastopil kot dirigen} v 
Jesenskem festivalu, predstavil 
tudi nekaj svojih del, se pokazal 
na televiziji in izdal knjigo raz
prav in člankov Points de repere 
(Oporne točke, 1981). Tisk je 
bil tako poln hval, izdali so 
posebno številko revije Avant— 
scene, posvečeno izključno nje
govim dosežkom, da ni bilo 
prostora skoraj za nikogar d ru 
gega. In vendar dejavnost v 
Franciji ni zavrla njegovih 
obiskov v tu jin i, kjer je v tem 
času predvsem dirigiral. Tako ni 
čudno, da se mu ob obilici 
obveznosti ni zdelo odgovoriti 
na vprašanje, ki smo mu ga 
zastavili v imenu revije GM, 
vprašanje o tem, kje v sodobni 
glasbi vidi sebe in kam po nje
govem ta glasba vodi.

Da ne bi ostali samo pri 
površnih podatkih, ki nam še

ničesar niso povedali o Boule- 
zovi ustvarjalnosti, pustimo 
zdaj ob st ani vtis, ki ga daje v 
današnjem kulturnem svetu, in 
preglejmo njegov skladateljski 
in dirigentski opus. Najbrž je 
bilo za mladega Bouleza (rodil 
se je v Montbrisonu, departma 
Loire, 26. marca 1925) zelo 
pomembno, da se je za glasbo 
odločil po poglobljenih pripra
vah za študij matematike. Nje
govo glasbeno pot sta nato v 
Parizu pomagala oblikovati dva 
izredno pomembna moža, Oli- 
vier Messiaen (od leta 1944 
dalje) in Rene Leibovvitz (od 
1945 dalje). iyiessiaen je, kot

pravijo k r i t ik i,  Bouleza naučil 
natanko upoštevati ,;slovnico" 
(če upoštevamo, da je glasbeni 
izraz tudi jezik, potem ima svo
ja pravila). Močneje pa je nanj 
vplivala dunajska šola. Berg in 
Schoenberg sta pri Boulezu na
letela na dvojen sprejem: po eni 
plati se ni mogel in hotel otresti 
njunega vpliva, po drugi strani 
pa je oba tudi zavrgel. Edini, 
čigar glasbo še danes priznava 
za temelje svoje glasbe, je 
VVebern, tretji v tej novi dunaj
ski šoli. Od atonalnosti je pot 
vodila k serielnosti, in tu je bil 
za Bouleza spet pomemben 
Messiaen. Serije zvokov raz

ličnih višin, ki jih je obdelal 
Messiaen, je Bdulez z modalne
ga prenesel v tako imenovano 
serielno območje in tako ob li 
koval POSPLOSEfNO SERIJO.
Z njo je za seboj potegnil mlade 
skladatelje po vsej Evropi, od 
katerih danes le še redki vztraja
jo pri svojem ,,vod ji"  in pri 
tehniki, ki je z njim prišla v 
evropsko glasbo po drugi sve
tovni vojni. Kako je s to serijo 
in s serielno glasbo nasploh? 
Recimo temu, da v glasbenem 
svetu pomeni vzporednico tiste
mu dogajanju v umetnosti in 
fi lozo fij i  nasploh, ki smo ga ( 
označevali s pojmom STRUK
T U R A LIZE M . V sopredju je 
torej struktura — v glasbi bomo 
rekli serija, ki je nekakšen vzo
rec, s katerim gradimo skladbo. 
Ta vzorec se v različnih situaci
jah obnaša različno; serija se 
torej pod takšnim ali d ru 
gačnim vplivom spreminja. Ko 
poslušamo tovrstno, glasbo, v 
njej ne iščemo lepozvočnosti, 
še manj čustvenih napetosti, 
pač pa ugotavljamo, kako je 
delo zgrajeno, kakšni zvočni 
vzorci ga sestavljajo, kako se 
spreminjajo, kako jih  avtor po 
stavlja v različne zveze, jih torej 
kombinira in s tem preoblikuje. 
Brez posebnega estetskega ob 
čutja tudi pri tej glasbi ne gre: 
poslušalec, izurjen v spremlja
nju sodobne glasbe, se seveda 
laže prebije skozi kopico teh 
strukturnih enot, serij, ni se mu 
treba m učiti z, razvozlavanjem 
sestavnih delov, zato tudi iaže 
,,uživa" v zvokovnih kombina
cijah, se čudi avtorjevi domisel
nosti, njegovim občutkom  za 
prefinjeno soočanje različnih 
zvokov. Seveda mora b it i glasba 
tudi ,,slovnično pravilna", stro
kovno narejena; za njo mora 
stati oblikovna moč skladatelja, 
sicer nas ne more prepričati.

In med deli, ki v Boulezovem 
opusu gotovo zaslužijo vso našo 
p o z o rn o s t ,  je predvsem
MARTEAU SANS MAITRE
( K l a d i v o  b rez  mojstra,
1953-55), morda najpogosteje 
izvajana Boulezova skladba za 
glas in manjšo instrumentalno 
skupino. Dejstvo, da ob Boule
zu najprej pomislimo na 
skladbo iz začetka petdesetih 
let, pa po svoje prav zgovorno 
priča o njegovi skladateljski 
poti. Če lahko za prva leta
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njegovega skladateljevanja trdi
mo, da je zbudil izredno zani
manje med sodobniki, se nam 
zdi, da se je njegov vpliv prav 
kmalu porazgubil in da po teo
retični in praktični postavitvi 
osnovnih zamisli v glasbo ni 
prinesel česa bistveno novega. 
Naj še tako brskamo po pri
ročnikih (seveda tistih, ki so 
nam na voljo), o Boulezu vsi 
govorijo samo v zvezi-s serielno 
glasbo. Seveda o skladatelju, ne 
pa tudi dirigentu in organi
zatorju — o čemer nekoliko 
kasneje.

Vrnimo se k izredno zanimivi 
skladbi MARTEAU SANS 
MAITRE! Zanjo in še za nekaj 
skladb iz tega obdobja je značil
no, da gradi iz pesništva. Ne gre 
le za prenos pesmi v glasbo, pač 
pa za poseben postopek pri 
izbiri pesnikov, katerih pesmi 
Boulez obdeluje. Tu so trije 
nadrealisti, Rene CHAR (ki ga 
je Boudez uporabil v Kladivu), 
Antonin ARTAUD in Henri 
MICHAUX, za Bouleza pa 
morda pomembnejši od vseh 
treh še Stephane MALLARME, 
simbolistični pesnik s konca 
prejšnjega stoletja. Pri vseh šti
rih je postavitev v določeno 
dobo le najosnovnejša usmeri
tev, ker je vsak zase izrazito 
samosvoja pesniška osebnost; za 
vse štiri velja, da je njihovo 
pesništvo precej težko, rekli bi 
hermetično, obenem pa izrazito 
spevno in zanimivo po miselnih 
in tudi fonetičnih zvezah. Prav 
to zanima Bouleza, ko pesmi 
uporablja v svoji glasbi, ti pesni
ki pa so zanj zanimivi tudi 
zaradi neprestanega obračuna
vanja s tradicijo, zaradi izrazito 
razmišljujočega odnosa do svo
jih stvaritev — zaradi spraševa
nja o umetnosti, ki ga vnašajo v 
svoje delo. In če skušamo Bou- 
lezov opus videti v tej luči, prav 
zlahka ugotovimo, da je vse 
njegovo pisanje spraševanje o 
razsežnostih, smislu, vlogi 
glasbe. Lahko se zgodi, da bodo 
čez leta Boulezova dela (razen 
morda Kladiva in še katere 
skladbe) navajali prav s tega 
zornega kota in jih ne bodo 
upoštuvali kot umetniško stvari
tev, ki je preživela svoj čas. 
Rekli bi, da to ni tragično: v 
vsakem obdobju, še posebej pa 
v našem, so potrebni mojstri ali 
iskalci, ki vse, kar storijo, ves 
čas postavljajo pod vprašai.

Morda sami v glasbeno zaklad
nico ne prispevajo veliko

POSLUŠAJTE ODDAJO J Z  DELA GLASBENE M LA D IN E", 
ki bo 27. marca ob 18.30 uri na I. programu ljubljanskega radia. V  
njej boste lahko slišali odlomke skladb Pierra Bouleza.

r n t t i L t u  o u u L t i u v m  uei_

LE VISAGE NUPTIAL (Poročni obraz, 1946—47) na besedilo 
Reneja Chara, za sopran, kontraalt, ženski zbor in orkester

LE SO LEI L DES EAUX (Sonce voda, 1947-65 ), na dve pesmi 
Reneja Chara, za sopran, mešani zbor in orkester 

DRUGA SONATA ZA KLAVIR (1947-48 )
KNJIGA ZA KVARTET (1948)
KNJIGA ZA GODALA (1968)
LE MARTEAU SANS MAITRE (Kladivo brez mojstra, 

1953-55), na besedilo Reneja Chara, za glas in manjšo instru
mentalno skupino

PLI SELON PLI (Guba za gubo, 1957-60) za veliki orkester in 
sopran solo (delo se navezuje na Mallarmeja)

ECLAT (Blesk, 1964) za petnajst instrumetalistov 
ECLAT—MULTIPLES (Blesk—številni, 1970) — nedokončano 

delo
DOMAINES (Območja, 1968), za klarinet solo ali za klarinet 

ob instrumentalni spremljavi
„CUMMINGS IST DER DICHTER . . (Cummings je pesnik, 

1970), na besedilo E. E. CUmmingsa, za 24 instrumentov in zbor 
16 sol-istov

RITUEL, IN MEMORIAM BRUNO MADERNA (Obred, v spo 
min Bruna Maderne, 1974) za orkester

MESSAGESOUISSE (Sporočilo-skica, 1977) za 7 violončel 
NOTATIONS (Zvočni zapisi, 1980) -  klavirske skladbe, prede

lane za orkester
1 REPONS (Odgovori, 1981), za tri skupine glasbenikov; igranje 
solistov sproti prepblikuje računalnik

(Podatke povzemamo po reviji Avant—Scene, posvečeni Boule 
zu; omejili smo se na posneta dela)

takšnih del, ki bi se zdela zani
miva prihodnjim rodovom, zato 
pa s svojim ravnanjem, s svojimi 
postopki odpirajo oči sodobni
kom, jih učijo drugače posluša
ti, drugače vstopati v glasbeni 
svet. Razen tega pa spraševanje 
o umetnosti takšnega ali dru
gačnega estetskega ravnanja' 
vedno kaže na krizno obdobje, 
in naše to zagotovo je.

Boulez ne odpira oči samo S 
svojo glasbo, pač pa tudi s svojim 
videnjem del, ki jih dirigira. 

Rekli smo, da je po svoje 
zavrgel Berga ,vendar ga je spet 
odkril kot dirigent. S paličico 
nadzoruje izvedbe še drugih del, 
ki so vplivala nanj čeprav le po 
ovinkih^ Debussyja in Stravin
skega. Še posebej si je Boulez 
ustvaril ugled z dirigiranjem 
VVagnerjevih oper v Bayreuthu, 
1966. in 1978. leta. Bil je šef 
dirigent londonskega orkestra 
BBC, pa newyorških filharmo
nikov, dirigira po Evropi in 
Ameriki, pa tudi drugod po 
svetu. Povedali smo že, da je 
pomemben .tudi kot organizator 
glasbenih prireditev. Veliko je 
storil, da bi bilo mogoče slišati 
na koncertnem odru sodobno 
glasbo, prav tako pa tudi glasbo 
dunajske trojice. Od leta 1954 
dalje je vodil serijo koncertov, 
znano pod imenom DOMAINE  
MUSICAL. Leta 1972 so ga 
prosili, naj prevzame v svoje 
roke IRCAM (Institut za raz
iskavo in koordinacijo akustike 
in glasbe), ki so ga v okviru 
Pompidoujevega centra odprli 
šele letd 1977. Tu ima še danes 
glavno besedo, čeprav sam (ra
zen v zadnjem delu iz leta 
1981) ne uporablja elektron
skih naprav za oblikovanje ali 
preoblikovanje zvoka.

Pierra Bouleza smo skušali 
vsaj bežno predstaviti skozi vse 
tisto, kar ustvarja njegovo ime, 
njegovo ..veličino", ki je ža 
nekatere povsem absolutna, za 
druge pa seveda negativna, kot 
se običajno dogaja, kadar je 
nekdo tako zelo izpostavljen 
kot on. Naša sodba je gotovo 
subjektivna, če pa se hočete 
prepričati, kako se boste od
zvali na njegovo glasbo, pa izbe
rite katero izmed skladb, ki jih 
navajamo -  prav malo je tistih, 
ki še niso posnete.

METKA ZUPANČIČ
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SLOVENSKE STRADIVARKE 
BODO ŠE LEPŠE ZAZVENELE

i- ■ ■ - ■ -   -        - .— .............        — A.

OB SMRTI NAŠEGA VELIKEGA GOSLARJA BLAŽA DEMŠARJA

Cvetka in Stanka. Vsi tr ije  so že 
kot nekajletni fan tič i kazali izrazi
to  glasbeno ..ž ilico "; kmalu so po
stali učenci glasbene šole. Oprijeli 
so se seveda godalnih instrumentov 
in kmalu je nastal bratovski godalni 
trio . Stanovanje je b ilo  seveda že 
davno pretesno, vendar so Demšar
jeve prošnje po večjem naletele ve
dno na gluha ušesa. Vsi skupaj pa 
so znali potrpeti — fantje so postali 
akademsko izobraženi glasbeniki; 
V ilko  in Cveto sta opravila ob tem 
še vajensko šolo lesne stroke in p ri
dno pomagala očetu izdelovati in
strumente. Najstarejši V ilko  tako 
danes povsem enakovredno nadalju
je očetovo delo, obenem se udej
stvuje ko t pedagog, Cveto in Stane 
pa sta cenjena orkestrska in kom or
na muzika.

O dločilna prelomnica na poti B. 
Demšarja pa je bila gotovo leta 
1961, ko je naš velik i v irtuoz Igor 
Ozim nastopal celo sezono s pov
sem novim Demšarjevim glasbilom 
(čeprav je bil takra t lastnik odlične 
stare italijanske violine). Na šte
v iln ih  turnejah po Evropi so stro
kovnjaki z začudenjem ugotavljali, 
da se lahko Demšarjeve violine ena
kovredno kosajo z najboljšimi novi
mi in mnogimi starimi instrumenti 
zvenečih avtorjev. Tudi v Ljubljani 
je Ozim pripravil s to  v io lino  nad
vse prijetno presenečenje. Tclkrat se 
je večina dijakov in študentov glaš-

Pri Demšarjevih je bila družina 
številna; osem o trok  je b ilo  treba 
postaviti na noge in Blaž se je mo
ral odpraviti s trebuhom za kru 
hom v Sa rajevo. Tam mu je njegov 
mizarski mojster ob neki p rilik i za
upal v io lino  v popravilo. In ko mu 
je uspelo, je  b il v sebi trdno od
ločen: izdelovanji godal mora po
stati njegov pravi poklic; to  je po
stal njegov življenjski c il j i

T rka l je na vrata pri več m oj
strih, da b i se začel u č iti tega po
klica, vendar se mu niso nikjer n iti 
priprla. Tako si je bil prisiljen nabi
rati zn?nje zgolj iz raznih knjig. 
Nastale' so prve violine. Marsikatero 
je potisnil v peč, pa naj se je z njo 
še tako trud il. Tešila ga je misel, da 
tud i velikemu Stradivariju niso 
uspeli vsi instrumenti kar po vrsti 
in da je tud i njegova kvaliteta iz
hajala predvsem iz bogatih iz
kušenj, desetletij iskanj, trdega ir̂  
samokritičnega dela. To so bila le
ta, ko-se je Demšar nadvse skrom
no preživljal ko t mizarski pomoč
nik. Lep del zaslužka je moral vla
gati v material za gradnjo instru
mentov; prodajal pa jih  tako rekoč 
ni, saj neznanemu amaterskemu iz
delovalcu zlepa ni kdo zaupal. 
Demšar pa je vztrajal, ‘zobraževal 
s e je  na raznih glasbenih področjih  
in si ostril sluh. Ve liko  let je izred
no aktivno deloval v slovenskem 
društvu „C ankar" in uspešno vodil

moški zbor, igral v io lino  v raznih 
plesnih orkestrih itd.

Po desetih le tih  bivanja v »Sara
jevu je Blaža povabil v L jubljano 
njegov brat Tone, ki je prodajal 
staro stilno pohištvo in mu je bra
tova pomoč pri popravilih prišla ša 
kako prav. Obenem je Blaža Iz
datno podpirel ko t izdelovalca in 
pomagal njegovi družinici. Blaž se 
je namreč v Sarajevu oženil in do
bil prvega sina V ilka. N jihovo prvo
— in žal tud i zadnje — bivališče v 
L jubljani je postalo podstrešno (ko
maj 30 m2 veliko) stanovanje na 
Žabjeku. Majhen kabinet je b il si
cer nadvse romantična in boemska, 
a precej pretesna delavnica. Demšar 
je v svojem delu nenehno napredo
val in prišel do prepričanja, k i mu 
je ostal zvest vse življenje: skriv
nost izdelovanja je v harmoničnem 
skladju vseh delov instrumenta.

Prvi „resn i" kupci so se pri De
mšarju začeli oglašati šele po vojni'. 
Takrat je začel mojster tud i samo-- 
stojno delovati. Lastniki njegovih 
v io lin  so postali od ličn i slovenski 
v io lin is ti in pedagogi: Karlo Rupel, 
Fran Stanič, Kajetan Burger in 
drugi. Po zaslugi F. Staniča so za
čele naročati njegove instrumente 
tudi glasbene šole širom po Slo- 
v eniji. Demšar je izdeloval tud i dru
ga godala in postal enako cenjen 
popravljalec. Družina pri Demšarjih 
se je širila. V ilko  je dobil brata

Če bomo pozvonili na starodav
nem Žabjeku visoko pod streho, 
pred mansardnim stanovanjem Bla
ža Demšarja, nam n iko li več ne bo 
prišel naproti nekoliko utru jeni, a 
vedno prijazni mojster Demšar. Ne 
bo nam začel več razlagati, kako 
nas ožim ljeni lok že čaka, kako je 
zanemarjena stara violina po popra
v ilu  dobila povsem drug zvok ali ka
ko lepo poje njegov novi v io lon 
čelo . . .  ♦

Drugo leto bi praznoval osemde
setletnico, če mu ne b i dokončno 
opešalo srce. Že pred 20 leti ja  do
živel prvi in fa rk t in  nekaj le t ka
sneje še enega. Pazil se j«, ko liko r 
je zmogel, vendar jfe bila navaje
nost, da dela od ju tra  do večera, 
premočna, pa tud i naporne stopni
ce, po katerih se je moral vzpenjati 
dan za dnem, so storile svoje.

Rodil se je 3. II. 1903 v Selcih 
nad Škofjo  Loko. Oče — škafar po 
poklicu — je mladega Blaža že zgo
daj navdušil za mizarstvo. O kak
šnem izdelovanju se mu takrat še 
sanjalo ni. Pa je naneslo, da je uč i
te lj glasbe v osnovni šoli nambsto 
običajnega harmonija uporabljal go
sli. Za Blaža je bil prvi stik s to  ča
robno zvenečo leseno škatlico s šti- , 
rim i napetimi ..vrv icam i" (tako je 
razmišljal ko t šolar) — usoden. Ka
ko napraviti tak instrument, je bila 
odtle j misel, ki je  venomer pregan
jata mladega Blaža.
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drugje. Uspehe potrju je jo diplome 
in priznanja s tekmovanj v po lj
skem Poznanju in  belgijskem Lie'gu 
(1972). Morda je življenjsko pri
znanje dosegel z oceno v znani 
angleški strokovni reviji s skoraj 
stoletno tradicijo  The Strad, ki je v 
februarski številki 1968 objavila na 
najvidnejšem mestu fotografije in 
izvrstno oceno njegove viole iz leta 
1958. Ta instrument kaže prav
zaprav vse značilnosti Demšarjevih 
godal: vzoren les — za vrhnjo plo
skev smrekov z Jelovice ali Poklju
ke (kamor ga je menda hodil iskat 
tudi znameniti Stradivari), za spod
njo ploskev in obode ponavadi ja
vorjev z Notranjske. Lak je svetlo 
rumeno — oranžen in izredno p ro 
zoren. Model se močno približuje 
Stračlivarijevemu. V obrtniškem 
smislu zelo skrbna in neoporečena 
izdelava. Ton je topel, izenačen v 

' registrih in dovolj prodoren. Ta slo
vita revija pa ni edina, ki tako go
vori o Demšarju; ko prebiramo n je  
govo kroniko, naletimo na mnoga 
pisma slovitih domačih in tu jih  
umetnikov, ki z občudovanjem in 
globoko hvaležnostjo govorijo o 
njegovem delu. In misli iz tega 
albuma se nenehno potrju je jo  na 
vseh koncih in krajih sveta: v šte
v iln ih  deželah Evrope, v Kanadi, 
ZDA, na Kitajskem, Japonskem ali 
v Novi Zelandiji. Na vsakem kon
certu, kjer se pojavi njegov instru
ment, je del aplavza namenjen tudi 
izdelovalcu. Saj tud i največji umet
n ik i ne morejo izraziti svojega m oj
strstva, če nimajo v rokah tud i 
mojstrskega instrumenta!

Blaž Demšar je v 55 le tih  izdelal 
nad 600 instrumentov, ki bodo 
gotovo še pridobivali kakovost, saj 
gre za razmeroma mlada glasbila. 
Njegov sin V ilko  pa bo njegovo 
delo nadaljeval in z novimi dosežki 
nedvomno še obogatil očetovo 
umetnost.

T O M A Ž  LORENZ

SOZVENENJA 
Z ZVOKI V NAS

be odločila  naročiti Demšarjev in
strument. Tudi z bratom sva kupila 
njegova instrumenta, ki sta bila de
ležna mnogih priznanj doma in v 
tu jin i.

Toda nič manj si ne bom za-' 
pomnil mojstraDemšarja kot enkrat
nega človeka. Ne bom pozabil, 
kako smo prihajali k njemu ob 
vseh mogočih in, ..nemogočih" 
urah. Vendar je bil enako ljubez
niv, tud i če smo ga zm otili sredi 
kosila ali mu prek in ili popoldanski 
počitek. Vsak naš obisk se je kon
čal s prijateljskim , top lo  človeškim 
pogovorom o tem ali onem. Naj
bolj zoprno ..poglavje" pa je b ilo  
za mojstra, kadar je b il na vrsti ra
čun. Zdelo se mi je. da bi najraje 
preskočil to  ..form alnost". Zlasti 
študentom je vedno popravljal in 
urejal instrumente za simbolične 
vsote. Tudi pri novih glasbilih je bil 
pregovor ,,za malo denarja malo 
m uzike" postavljen na glavo. Sploh 
so b ile skromnost, človečnost in 
delavoljnost njegove najznačilnejše 
poteze. Bil je izreden soprog in 
oče. L jubil je naravo in vsako pro
sto uro ali nedeljo je izrabil za 
sprehod ali izlet. Vse življenje se je 
učit, izboljše val in še tako velik 
uspeh mu je pomenil tud i novo ob
vezo . . . Dokler mu zdravje ni za
čelo pešati, je redno hodil na kon
certe, si ogledoval mojstrske instru
mente in se pomenkoval z zname
nitim i interpreti. Tako se je  neneh
no dodatno izobraževal in poglab
ljal svoje bogate izkušnje.

Vsem odlikam navkljub je B. 
Demšar od I. 1955 pa vse do upo
kojitve delal ko t običajen ob rtn ik  z 
visokim i dajatvami (prošnjo za 
umetniško obrt so mu gladko od

b ili). Šele z upoko jitv ijo  je dobil 
od ločbo o statusu umetnika. Nje
govi dosežki so objavljeni v Jugo
slovanski glasbeni Enciklopediji, v 
Svetovni .enciklopediji goslarstva 
(izdaja A rtie  iz Prage — 1965) in

LJUDSKE BALADE 
V CANKARJEVEM DOMU

So glasovi — zvoki — valo
vanja, ki se priplazijo do nas, ne 
tako kot običajno, da naših ušes, 
pač pa zlezejo nekam globlje, nas 
presenetijo, zdramijo v neki po
sebni razsežnosti, ki ji težko 
določimo ime. Glasba je lahko 
čisto tiha, rekli bi celo, bolj kot 
je ponotranjena, lažjo pot ima 
do naše notranjosti. Od znotraj 
prihaja, iz tistega, kar je znotraj 
nas, ravno na tisto trka. Obred
na, hora, čarovniška, zadržana, 
prešerna, turobna, taka, da 
uklene, taka, da je ni mogoče 
preslišati, je ta glasba. Saj ne 
zveni samo zunaj nas, zveni v 
nas, hoče zveneti v nas. Če 
drget pospremi kristalni Bogda- 
nin glas, prodorne zvoke oprek- 
Ija, vsiljivo brenčanje piščali 
dvojnic, potem smo se nemara 
odzvali, ali kako bi imenovali ta 
nenavadni občutek? Recimo 
odzivanje, sozveneje z nečim, 
kar je vedno znova novo, pre
sunljivo novo, čeprav tako zelo 
globoko zasidrano v nas, pra
vim, v nas, v vsakem od nas, 
spravljeno v tistem, kar dolgu
jemo nekakšnemu skupinskemu

spominu. Kajti pravim si: zakaj 
bi se drugače počutili doma v 
tej tako nenavadni, tuji, čeprav 
naši glasbi? Glasbi, ki je ne 
slišimo več, ki smo jo odrinili. 
Odrinili morda, pa se ni dala, 
prihaja nazaj, pravzaprav skozi 
nas same; nastop Bogdane, Mire 
in Matije je samo pomagalo, 
vzgib, ki sproži tisto nekaj v 
nas, našo pripravljenost morda, 
da se (rrii sami pred seboj) 
odpremo tej glasbi v nas, glasbi, 
ki je naša. predvsem zato naša, 
ker jo nosimo v sebi.

Takole se mi kot v nekak-* 
snem krogu vračajo besede; 
krožna je tudi glasba, saj je 
namenjena krožnemu gibanju — 
plesu v kolu ali pa še drugače: 
petju v domačem krogu. In tudi 
dvorana je bila okrogla, in vsi v 
njej smo bili doma -  3. februar
ja v Cankarjevem domu. Tako, 
kot sem zapisala, sem slišala 
VEČER SLOVENSKIH LJUD
SKIH PESMI IN GLASBIL; za
pisala iz sebe, kot je glasba segla 
vame. Da bi segla tudi v vas!

METKA Z U P A N Č IČ ’

Bogdana Herman, Mira Omerzel—Terlep in Matija Terlep med vajo 
v Cankarjevem domu. •

15



LM. ŠKERJANC - 
SKLADATELJ IN KRITIK

PAVEL ŠIVIC - SPOMINI NA SODOBNIKE

Težko je objektivno razmi
šljati o skladatelju, ki je bil tako 
zamotan umetniški lik, tako 
razvajena osebnost, tako opre
zen pa vendarle odrezav kot je 
bil Lucijan Marija Škerjanc. Se 
teže, ker se je piščeva življenj
ska pot pogosto neprijetno^ kri
žala z njegovimi nazori. Šker
jančev glasbeni opus pa je 
vendarle tako velik in po
memben, da zasluži pri obrav
navi slovenske glasbe našega 
stoletja vso pozornost.

L. M. Škerjanc je bil čudežni 
otrok. Že kot deček je pisal 
obširne skladbe. S sedemnajsti
mi leti je zložil prve samospeve, 
ki so še danes eden njegovih 
največ izvajanih opusov. Že 
zgodaj je postal zelo razgleden 
glasbenik in spreten pianist.

Prvo večanje: S šestnajstimi 
leti sem začel pri prof. Janku 
Ravniku sistematizirati svojo 
klavirsko igro, v kateri sem si 
bil pridobil že precej znanja. 
Ker sem želel spoznati kompo
zicijsko gradnjo glasbenih del, 
sem se vpisal na ljubljansko 
Glasbeno Matico v razred za 
harmonijo. Spretno in samo
zavestno ga je vodil prof. Šker
janc, star komaj 24 let. Še 
danes sem ponosen na profesor
jevo priznanje, da to stroko 
dobro obvladam. Ni mi delala 
težav, ker sem imel izostren 
posluh in ker sem preigral veli
ko klavirskih skladb, izvlečkov 
in spremljav.

Drugo srečanje: Kot štu
dente glasbene akademije nas je 
prof. Škerjanc seznanjal ž naj
pomembnejšo klavirsko litera
turo. Ni je samo preigraval in 
nas seznanjal z njenim slogom 

■ in vsebino; opozarjal nas je, od 
katerih mojstrov se lahko uči
mo kompozicijskega obvladanja 
glasbenega stavka. Da se je usta
vil pred izventonalnostjo, je bi
lo značilno za njegovo pojmo
vanje glasbenfe umetnosti.

Tretje srečanje: Ko je absol- 
viral dirigentski kurz pri tedaj 
znamenitem F. VVeingartnerju, 
nas je nagovarjal, da se lotimo 
dirigiranja. V naše nemajhno 
začudenje nas je seznanil z

zahtevami tega švicarskega moj 
stra, pri katerem je bilo treba 
ne le vse dirigirati na pamet, 
ampak obvladati na pamet par
tituro od številke do številke, 
analizirati vse harmonske posto- 
pe, vedeti o vseh dinamičnih, 
agogičnih, artikulacijskih zna
kih, poznati vse taktne in 
ritmične spremembe. Za nas, ki 
smo se tedaj zanašali na muzi- 
kalnost in na instrumentalne 
prijeme, je bilo to, kar je danes 
splošno vodilo za solistično 
udejstvovanje, novost.

Četrto srečanje: L. M. Šker
janc je bil v tridesetih letih 
nekaj časa vodja prodajalne mu- 
zikalij pri Glasbeni Matici. Imel 
je možnost naročati in pregle
dati vse, kar so novega tiskali 
po svetu, pri čemer se je ne
nehno izobraževal. Vendar se ni 
mogel sprijazniti s Schoenber- 
govo šolo, ki se mu je zdela 
m e l o d i č n o  nezanimiva,  
ritmično brezlična, v izrazu 
prazna. To nam je dal na raz
lične načine razumeti; tudi ob 
analizi glasbenega stavka.

Nasprotja v pojmovanju 
glasbene umetnosti so se za
ostrila, ko so se Škerjančevi še 
romantični nazori soočili z 
Osterčevimi antiromantičnimi.

Pristaši enega in drugega in pa 
študentje so mnogo pripomogli 
k temu, da se je razpasla netole
rantnost, ki od daleč spominja 
na odnose med VVagnerijanci in 
Brahmsovci v petdesetih letih 
prejšnjega stoletja, ki so bili tu
di umetno napihnjeni. Saj je 
vsak od obeh slovenskih ustvar
jalcev, Osterc in Škerjanc, dal 
slovenski glasbi zaokrožen 
opus, pomemben za njen raz
voj.

o Kljub študiju v Pragi, v Pari- 
zu in drugod je bil L. M. Šker
janc v bistvu samouk. S priroje
no inteligenco, razgledanostjo v 
literaturi, znanjem jezikov, kri
tičnim darom opazovanja je 
sprejemal vse, kar je slišal, in 
kar je godilo njegovemu umet
niškemu okusu. Po naravi je bil 
nagnjen k virtuoznosti v izraža
nju in k umetelnosti v glasbe
nem stavku. Kot kritik je bil 
rad zelo popustljiv do izvajal
cev, zelo oster pa v presoji skla
dateljev. V tem pogledu ni pri
znaval avtoritete in je bil tudi 
kdaj krivičen, čeprav je skušal 
utemeljiti svoje sodbe.

V družbi se je rad razgovoril 
in tudi posrečeno duhovičil. O 
svojih uspehih ni rad govoril.

ampak se je kvečjemu kdaj 
cinično pošalil. Zabavalo ga je, 
da mu je predsednik komisije za 
dodelitev doktorata na pariški 
Sorbonni dejal: „Ali si niste 
mogli za svojo disertacijo izbra
ti manj obskurnega skladatelja, 
kot je Jurij Mihevc? " Ko se je 
vračal iz velikih kulturnih sre
dišč, je sicer pohvalil bogato 
glasbeno življenje, , vendar je 
trdil, da je v Ljubljani tak bla
žen mir, da se da koncentrirano 
delati.

Žal so bili Škerjančevi nazori 
o pedagogiki zelo osebni in eno
stranski. Z besedo in črko je 
ponovno trdil, da nima pomena 
siliti h glasbenemu pouku tistih, 
ki niso navdušeni za glasbo in 
niso zanjo nadarjeni. Zato se tu
di za razvoj glasbenega pouka v 
obveznem šolstvu nikdar ni za
nimal. Podobno je odklanjal so
dobna iskanja v kompoziciji. 
Nadarjenemu študentu, ki mu 
je prinesel zelo disonantno in v 
tvegani obliki napisano skladbo, 
je dejal, da se mu zdi, kot bi se 
„opice gugale po drevju" . . :  
Njegovi študentje, kljub temu 
zatrjujejo, da je znal občasno 
povedati pri eni lekciji kompo
zicije več, kot drugi v celi seriji 
predavanj.

Kot redni član Akademije 
znanosti in umetnosti se je pri
družil umetniškemu prepriča
nju Antona Lajovica in Marjana 
Kozine, ki sta obsojala naj- 
novejše orietnacije mladih. V  
reviji Naši Razgledi je I. 1963 
objavil štiri članke, ki odrekajo 
tej usmeritvi umetniško upravi
čenost. S podobnimi članki mu 
je sledil kmalu za tem Marjan 
Kozina.

L. M. Škerjanc pa je bil vajen 
trdega skladateljskega dela. Rad 
je sicer pisal svoje glasbene 
predstave naravnost v partituro. 
Vendar je moral pred vojno in 
še nekaj časa po njej izpisovati 
instrumetalne parte iz svojih 
partitur sam. Da je pri tem zelo 
rad izostajal od pouka, ga ni 
motilo. Ob priliki je celo izjavil, 

j da si je zaslužil dosmrtno Prešer-
I novo nagrado prav s tem nači

nom življenja.
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OŽIVLJENI KAMELEONI
PRIMORSKA POP SKUPINA IN ŠE KAJ '

Ni še dolgo tega, kar so se po 
naših krajih plazili oživljeni „legen- 
darn i" Kameleoni. Seveda ni naš 
namen pisati o teh njihovih pred
smrtnih krč ih , ki sentimentalno 
vzburjajo nostalgične tridesetletni
ke, pa tud i nekatere novinarje in 
glasbene redaktorje. Čeprav bi se si
cer dalo marsikaj reči tud i o ka
kovosti same glasbe ter celo o od
nosu do poslušalcev, ki so ga te 
zvezde repatice pokazale na vsaj 
nekaterih koncertih, pa je od ta
krat v strugah slovenske za- 
(je)bavne glasbe preteklo že vse 
Preveč (tudi kalne) vode, da bi b ilo  
tako pisanje zanimivo in aktualno.

Omenjeni pojav zasluži našo po
zornost z nekega drugega vidika. 
Dejstvo je namreč, da Kameleoni 
niso po vseh dolgih letih zimskega 
spanja n iti za odtenek spremenili 
svoje barve in so poskušali igrati 
tako ko t v tis tih  lepih, dobrih, zla
tih  'starih časih pionirskih koralcov 
slovenskega rocka. In če se še vpra
šamo, zakaj so to  počeli, saj je sko
raj neverjetno, da se glasbenik (tak 
ali drugačen) v dobrem desetletju 
čisto nič ne spremeni, smo že za
deli samo bistvo problema. Namen 
oživljanja istobarvnih Kameleonov 
je kristalno jasen: vplivati na no
stalgična čustva generacij, k i so to  
skupino doživljale v vrhuncu njene 
ustvarjalnosti, in  morda celo na 
mlajše, k i naj bi zadostile svoji 
vedoželjnosti s tem, da bi str imele 
možnost seznaniti s slavnim tre
nutki naše polpretekle glasben« 
zgodovine na č im bolj verodostojen 
način. Motiva tega početja bržkone 
n iti ni treba posebej omenjati, saj 
se je vse skupaj dogajalo, če si spo
sodimo ekonomski besednjak, na 
kar najbolj rentabilen način: s čim  
manj vloženega truda in  sredstev 
doseči č im  večji p ro fit. Nobenih 
ovir ni b ilo , da uspeh ne bi bil po
poln (saj se udeleženci niso zgledo
vali po naše m gospodarstvu .., .)

Poleg naštetih ima to  početje še,, 
eno pomembno značilnost — zelo 
stim ulativna deluje tud i na tista 
najbolj plemenita čustva narodne 
pripadnosti tej naši srednji šentflor
janski, saj bo vsak ,,zaveden”  Slo
venec gotovo prav po tiho  pomislil: 
..Glej ga, glej, vsaj na glasbenem 
Področju nismo tako presneto za
ostali za . razv itim i", saj je naša 
tradicija, podobno kot angleška in 
ameriška, že tako presneto dolga in 
bogata, da si moramo nujno osveži
t i spomin, sicer lahko nanjo celo 
Pozabimo in se ob vsemogočnih 
Angloameričanih počutim o še bolj 
m ajhne. .

2  veseljem torej lahko ugotovi
mo, dn že kar korajžno in n iti ne s 
Preveli ;o zamudo stopamo po poti

..ve lik ih” , kjer so taka in podobna 
oživljanja dodobra izkoristila že 
mnoge ..legendarne" skupine (med 
katerim i na srečo ni npr. Beatlov, 
kar dokazuje, da so vsaj na glasbe

nem področju še obranili iskricg 
iskrenosti in poštenja).

Ta pojav pa je v očitnem  sorod
stvu z novejšimi in času ter raz
meram primernejšimi ..iznajdbam i", 
ki so se na zahodu v nekaj zadnjih 
letih nesluteno razmahnile. Ker je 
oč itno  le še vprašanje časa, kdaj 
bodo licence odkupili naši vrli glas« 
beni poslovneži,je morda umestno 
stvar Ž6 vnaprej malce prem isliti 
(brez vsakršne bojazni, da bi to 
utegnilo imeti nanjo kakršenkoli 
vpliv . . .)

Začelo se je bržkone s pop p ri
redbami t. i. klasične glasbe. Tako 
smo b ili prisiljeni poslušati neštevil- 
ne zaslajene priredbe Beethovna, 
Čajkovskega, Mozarta, ipd. Vse se
veda v dobri veri (beri: s pretvezo), 
da je pač nujno potrebno glasbeno 
nepismene, neuke in zaostale naj
širše sloje prebivalstva postopoma 

privajati na poslušanje klasične 
glasbe, da ne bi ob morebitnem 
prehitrem in nenadnem soočanju s 
to pošastjo doživeli kakega hudo 
neprijetnega šok;#. . .

Po nekaj desetletjih plodovitega 
razvoja popularne glasbe, še po
sebej rocka, pa se je v neki iz
kušeni podjetniški glavi porodila 
misel, kako je pravzaprav ne
potrebno, da se hudournik popular
ne glasbe, katere izvirnosti je m i
lostni udarec počasi že zadajal vse
mogočni disko, napaja le ob klasič
nih kravah molznicah, ko pa ima
mo vendarle na razpolago že pravo 
klasiko popularne glasbe. In kot 
g obe po dežju so začele rasti sku
pine papig in papagajčkov, ki so z 
veseljem ugotavljali, da je njihov 
glas prav presenetljivo podoben 
žvrgolenju kakega Johna Lennona 
ali Paula McCartneya. Še peščica 
profesionalnih studijskih glasbeni
kov, uSpešen producent in recept 
za razne ,.Starš on F o r ty -F iv e "  je 
bil popoln.

Zmagoslavnega pohoda teh in
dustrijsko proizvajanih dobrin, ki 
zadovoljujejo naraščajoče potrebe 
umetno spodbujane potrošniške m i
selnosti, seveda še zdaleč ne bodo 
ogrozili pomisleki nekaterih „nerga- 
čev", ki tud i v popularni glasbi, 
k ljub  njenim relativno omejenim iz
raznim i,. :;'.tvom , le hočejo najti 
izvirnost in iskrenost izražanja ter 
pozitivno družbeno angažiranost.

Nedvomno j^  pri popularni glas
bi najvažnejša ravno njena družbe
na razsežnost, saj lahko dosegajo 
posamezna gibanja prav neverjetne 
uspehe pri m obilizaciji in osveščan

ju zlasti mlajših generacij. V tem 
pogledu ima njena estetska (umet
niška) vrednost bo lj drugoten, če
prav nikakor ne zanemarjljiv po
men. Se več — pretirano poudarjanje 
zgolj tehničnega izpopolnjevanja iz
raznih sredstev in zanemarjanje 
družbene angažiranosti, popularne 
glasbe lahko le-to h itro  privede na 
barikade izrazito reakcionarnih 
družbenih interesov.

Dokazov pozitivne družbene 
angažiranosti nekaterih tokov v po
pularni glasbi tu n iti ne kaže po
drobneje naštevati, saj se je  kazala 
bd prvih Žačetkov rocka pa vse do 
novejših pojavov punka in novega 
vala. T o liko  bolj pa je ja to  treba

* opozoriti na tis ti nasprotni pol, ki 
se danes najlepše zrcali prav v prej 
naštetih pojavih.

Že od vsega začetka se je sku
šala polastiti popularne glasbe pred- 
sem industrija, saj j i  je njena od
mevnost omogočala kovanje bajnih 
dobičkov, in zato ni čudno, da so 
se kmalu nesluteno razmahnile vse 
veje industrije, ki so povezne s po
pularno glasbo. Z večanjem m oči in 
vpliva industrije zabavne glasbe 
pa so-se nenadoma pojavile zanjo 
sila vabljive možnosti manipulacije 
z okusom porabnikov, saj se je 
veporedno z njenim razvojem kre
pil tud i njen vpliv in p ritisk pa me
dije. To njeno delovanje praviloma 
ni potekalo v smeri kakih dušebriž- 
niških naporov za spodbujanje ka
kovosti in pozitivne družbene vloge 
popularne glasbe, marveč je izviralo 
iz čisto preprostih ekonomsko pri- 
dobitn iških  interesov. Najkrajši ko
nec sta pri tehi potegnila potroš
n ik, ki je b il po načelu ,,V o lk  sit 
In koza cela" v svojem brezmejnem 
zaupanju nevede pošteno potegnjen 
za nos, in pa seveda sama glasba, ki 
je sicer postajala vse bolj tehnično 
dovršena, izgubila pa je bistvo svo
jega poslanstva in tako tud i večino 
svoje (umetniške) vrednosti — pred- 
vsenj iskrenost in neposrednost iz
raza ter vsakršno pozitivno družbe
no angažiranost. Še več — monopol 
industrije nad proizvodnjo popu
larne glasbe je slednjo postavil celo 
v izrazito rekreacionarno družbeno 
vlogo, saj s svojim narkotično po
m irjevalnim  učinkom  v službi vla
dajoče ideologije blagodejno vpliva 
na ljud i ter jih  spreminja v posluš
no in lahko vodljivo čredo, ne
zmožno vsakršnega kritičnega od
nosi* do stvari, od katerih je glasba 
slej ko 'pre j ena tis tih  manj pomem
bnih .

Resnici na fjubo  je treba po
udariti, da (k sreči) v popularni 
glasbi obstajajo tokovi, ki se na vse 
možne načine upirajo monopoli- 
zaciji vsemogočne industrije in to

praviloma tem bolj silovito, č im  
bo lj prefinjena sredstva le-ta upo
rablja. Zato se pogosto dogaja (ko t 
se je Ugodilo tud i npr. pri punku), 
da so javnosti (ki je obenem potroš
n ik glasbene industrije in tako pod 
njenim vplivom) dobro vidni le 
simptomi tega nasprotja v o b lik i 
pravih izbruhov alternativnih gibanj 
med mladim i, medtem ko j i  osta
nejo p r ik r it i vsi subtiln i, vendar 
tiho, vztr.ajno in dolgoročno delu
joč i mehanizmi manipulacije indu
strije zabavne glasbe. Še več -  ne
redko .zna ta industrija (kot eno 
uspešnejših orodij^ vladajoče ideolo
gije) ravno silovitost takih napred
nih gibanj izko ris titi za njihovo raz
vrednotenje v javnosti, k i tako vidi 
le eno p lat medalje -  tisto  najbolj 
bleščečo in  zaslepljujočo.

Tud i naša, za vse navosti demo
kratično odprta družba se ne more 
upreti takim  pojavom drugače kot 
z dem okratičnim i sredstvi, to  jq  z 
najširšo družben<j akcijo osveščanj* 
potrošnikov popularne glasbe. Ker 
gre tu predvsem za mlade, bi mo
rale b it i glavne nosilke te akcije vse 
družbene organizacije, v katerih naj 
bi se mladi združevali, predvsem pa 
ZSM. Ne nazadnje pa bi se morali 
v anjo v k lju č it i vsi mediji javnega 
obveščanja, če že ne drugače, pa 
vsaj pasivno -  z ob jektivnim  obveš
čanjem o dogajanju V popularni 
glasbi, še posebej v tis ti napredni in 
angažirani (ne pa da jo  celo posku
šajo razvrednotiti na včasih kar 
prepoceni način — vsaka podob
nost s polpreteklo ljubljansko „na- 
c i—p u n k" afero ni zgolj slučaj
na . .  .).

Za iztreznitev od zgoraj izreče
nih pobožnih želja, ki navadno 
ostajajo na ravni lepih fraz, saj se v 
najboljšem primeru pomotoma 
znajdejo v gradivu za kak plenum 
ZSM, vse prerade pa po naših usta
ljenih navadah gredo Krepko mimo 
ušes tistih , k i bi jih  morali slišati, 
pa imam mnogo bolj ,.pragmati
čen " in ..prozaičen" pa tud i mnd- 
90 laže uresničljiv predlogi Kaj ko 
bi kak vrli kovaški mojster, recimo 
Tadej H., poskusil recept: vzameš 
srednje veliko ko lič ino  starih uspeš
nic Kameleonov (lahko tud i Belih 
Vran, ipd.), jih  vse skupaj transpo- 
niraš v isti dur ter od vsake vzameš 
po eno k itico . Po želji lahko dodaš 
tudi kak po ljub ..izviren" refren. 
Vse skupaj začiniš z disko ritmom, 
spečeš v studiu Akademik ali T ivo li 
ali pa kar doma (na RTV) s pomo
č jo  priznani^ pekarskih mojstrov 
(Čarli, Ratko itd .) ter še vroče ser
viraš. Tudi pri najbolj obču tljiv ih  
osebah tako pripravljena okusna 
jed zajamčeno ne povzroča iz
puščajev.

MARKO KRAVOS
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TEŽKOMETALNI ROCK - 
OGLEDALO NAŠEGA ČASA

O  rockovski zvrsti, k i je dobila 
ime „težkom etaln i (Heavy Metal) 
ro ck " (in se dokaj razlikuje od t. i. 
„hard  rocka"), bi se lahko na
čeloma vprašali, kakšen je sploh 
lahko smisel kritičnega, analitične
ga razmišljanja v glasbi, ki živi svo
je samozadovoljno življenje brez 
razmerja do kritiškega premisleka
— ali kakršnekoli ob like „z v rs ti"  
razen oboževalske? Naj so ,,progre- 
s ivn i'k r it ik i še tako negodovali — 
HM se ni le obdržal, ampak je v 
zadnjem času doživel nov razcvet 
(četudi manjši, ko t so ga napove
dovali izvajalci). A  prav stalna 
množična priljubljenost te glasbe 
kar poziva k poskusu razčlenitve in 
..ocene” , ki naj preseže golo za
vračanje (s primesjo rockovskega 
elitizma) ali popolno sprejemanje, 
značilno za „pravržence” .

Predvsem: prav trajna popular
nost HM, ki premaguje ,,modna" 
valovanja in krize („H M ”  novova- 
lovc i" so uplahnitev , .težkega roc
ka " v Ve lik i B ritan iji v času vzpo
na punka pripisovali temu, da HM 
ni več dobival ,.sveže k rv i"), najbrž 
kaže, da ta glasba zadela nekatere 
bistvene plasti kolektivne in po
samične osebnosti dela rockovske 
publike -  in to  od začetka HM 
rocka konec 60. let. O njegovi zgo
dovini ir) izvoru le to, da ju  gre 
iskati v glasbi skupine (New) Vard- 
birds, in nato „heavy bluesa" Led 
Zeppelin — predhodnikov in prvih 
„težkom etalcev" (tud i Jeff Beck 
naj bi po nekaterih razlagah p ri
speval k začetkom). N jihov uspeh, 
(ki je  b il po mnenju nekaterih raz
lagalcev tud i posledica ,,praznine", 
katero je na „rockovskem  trž išču"
— posebej ameriškem — povzročil 
razpad skupine Cream) je spod
budil ve liko oponašsvalcev in na
daljevalcev — Deep Purple, Uriah 
Heep, Black Sabbath . . .  Od tedaj 
je HM stalen — in ko lič insko po
memben — del ..rockovske scene” .

Vendar je bolj ko t zgodovina za
nimiva ..notranja sestava" HM — pa 
ne lo glasbe, ampak vsega, kar gre 
zraven, sama glasba je pač do skraj
nosti uresničena ..resnica", k i jo  tej 
glasbi naklonjeni ocenjevalci po
gosto poudarjajo -  da je namreč 
rock od začetka do danes, kar se 
glasbe tiče, eno samo ponavljanje 
in variiranje istih vzorcev. ,,Novi 
va l" HM, k i je pred dvema letoma 
začel zalivati O tok, je to  prignal do 
skrajnosti — in do „  samo
zavedanja": na k r it iko , da pač ne 
prinašajo ničesar novega, so p ri
padniki Samsona, Saxona, Tygers 
O f Pan Tang in kar je še drugih no
vih junakov HM, prostodušno od
vrn ili, da jim  sploh ne gre za to  —

a mpak ravno za oživljanje velikih 
starih zvokov — le z več energije 
(česar so se po lastnih besedah na
vzeli od punka). Najbrž je prav ta 
„zvestoba tra d ic iji" , vračanje k sta
rim  r iffom , občutjem , temam bese
d il, ena glavnih značilnosti HM — 
in eden od razlogov za njegovo 
novo priljub ljenost — po kaosu, 
rušenju „starih  rockovskih vred
not”  in drugih homatijah, !<i jit i je 
prinesel punk. Najbrž ne bo p re ti
rano, če HM že sedaj označim kot 
konservativno zvrst rocka v pravem ( 
pomenu besede (ohranjanje, kon- 
serviranje . . .).

Druga pomembna značilnost HM 
je njegova navezanost na vse vrste 
..m ito logije”  — pa naj gre za „le- 
gendarnost" starih slavnih imen .— 
z Led Zeppelin na čelu — ali pa za 
pritegovanje m itov iz drugih ob lik  
množične kulture (ali pa tudi 
..visoko ku ltu rne " m ito logije  v 
predelani ob lik i): podobnost
„težkom etalcev" z junaki raznih 
stripskih epov (Thor, Conan Bar
bar, Tarzan in drugi, „nad!jud je” ) 
je več kot slučajna; ko t je znano, 
so se tudi pri nas dobro znani Kiss 
celo sami pojavili ko t junaki iz s tri
pa; in potem so tu še razne sred
njeveške, ,,gotske", demonske in 
param ilitaristične m itološke sesta
vine, ki sestavljajo HM spektakel, 
.podobo" (image) in besedila — ob

spremljavi ustrezno agresivne, vzne
sene, ..veličastne”  itd. glasbe.

Prav na koncertih — spektaklih 
se ..herojska” , nad — ali pa pod- 
človeška (recimo: animalična, de
monična) obeležja HM m itologije 
najbolj jasno pokažejo — seveda v 
manj grobi, bolj najstiškemu (star
ševskemu? ) okusu in občutku za 
mero prilagojeni ob lik i; HM kon
certi so še bolj, ko t je za rock na
sploh že sicer značilno, ,,ritua li- 
z irani” : so pravi „ob re d i”  s šte
v iln im i — in vsaj v V. Britan iji in 
ZDA — skorajda predpisanimi po
stopki, obnašanji, videzom. T ipične 
poze in geste pevcev, „herojev kita 
re”  .in publike, stalne oblike komu
niciranja (spraševanje pevca): Are 
you Feeling allright? Se dobro po
čutite? Are you ready to  rockCn 
roli)? Ste pripravljeni na rock? — 
je skoraj obvezen del vsakega kon
certa) — so ob like  tega obreda; vse
bina pa je izredno močno istovete
nje, vživljanje publike, ki dostikrat 
množično oponaša geste ..junakov”  
na odru — igra na „nevidne kita re" 
itd.

Takšen HM „ob re d " pa ima še 
druge vsebine, ki,ga loč ijo  od dru
gih, tud i „r itu a liz ira n ih " zvrsti ro
cka. Gre prav za že omenjeno 
..m ito log ijo ", ki se izraža v videzu, 
opravi nastopajočih (od „tarzanov- 
skega”  Teda Nugenta prek (nekoč)

demoničnih, satanskih itd. Black 
Sabbath, Black Widow, Uriah Heep 
itd. — do un iform iranih in okova
nih Judas Priest; „navadni", rahlo 
klovnovski ..razbo jn ik i" in „izob- 
čenci" Motorhead so še najbolj 
..norm aln i"). Ta videz, pa ustrezna 
teatralnost, teme besedil (od super- 
potentenga „machizma”  prek vseh 
sort slavljenja rocka do temnejših, 
vznemirljivejših tem, ki imajo po
gosto opraviti z nasilno smrtjo) da
jejo eskapizmu, zabavnosti HM roc
ka določeno vsebino, ki bi jo  morda 
lahko imenovali ..iluzija m oč i", po
tence vseh vrst, tudi klasično 
..sproščanje energij”  ter . izživljanje 
frustracij". Potem ko HM rock z 
opisanimi atrakcijami, med kateri- ' 
mi je tudi izrazita glasnost in agre
sivnost zvoka, pritegne poslušalstvo 
v svoj svet/obred, mu namreč po
nudi zares čisto priložnost za izgu
bo (odvečne) energije — brez ,,mo
te č ih " glasbenih novosti, angažira
nosti besedil, brez česarkoli ne
predvidljivega; .težkom etalci" (tudi 
naši) od ločno poudarjajo svojo 
apolitičnost in „č is to  zabavnost", 
obenem pa silovitost, energijo, 
agresivnost — ki pa v nasprotju s 
punkom ni usmerjena h kakemu 
..zunanjemu" naslovniku ali temi: 
HM se dosledno v rti v krogu ,,svo
j ih "  m ito loških tem.

O pomenu in posledicah takšnih 
vsebin HM („m oški šovinizem", po
nujanje „nadčloveških" modelov' 
istovetenja, igranje z demonologijo, 
simboli, povezanimi s smrtjo itd.) bi 
b ilo  mogoče izreči dosti m oralisti
čno obarvanih sodb (britanski no
vinarji imenujejo oboževalce HM 
„headbangers" — ,,butenglavci", 
govorijo o HM rocku ko t o „začas- 
ni lo č itv i glasbe in inteligence", 
„č is t i sublimaciji spolnosti", celo 
..glasbeni stenografiji masturbiran
ja " itd .) -  te sodbe bi izražale tudi 
nemoč pred dejstvom, da je ta 
zvrst rocka, ki zares korenito  zan
ika ,,progresivne", „osveščujoče" 
itd. razsežnosti rock glasbe kot ob
like (mladinske) množične kulture. 
A  znova je treba ugotoviti, da HM 
rock zadovoljuje določene resnične 
potrebe svoje publike, četudi seve
da na sprevrnjen, iluzoren način; 
treba bi b ilo  torej it i korak dalje in 
se vprašati po širših okoliščinah, ki 
pogojujejo nastanek takšnih potreb 
in tako m nožično ponujano ,,tež- 
kometalno" blago, ka jti v zadnjem 
času je tovrstnih plošč (licenčnih, 
pa tudi domačih) v eč ko t malone 
vseh drugih iz zvrsti popularne glas
be . Gotovo pa je, da tudi HM 
rock — kljub pridušanjem njegovih 
protagonistov ni „samo glasba".

IGOR VIDM AR
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RAZPOSAJENI 
PARAFOVI IZLETI

vaših očeh albumNa koncert (promocijo) albuma 
Izleti skupine Paraf konec decembra 
v L jubljani sem se odpravil s precej
šnjim i dvomi. Nova zasedba Parafa 
je imela namreč pred tem v Ljublja 
ni le en koncert, k i pa je bil zelo 
bled in nedorečen. Podobno nearti- 
kulurana je bila tud i njena mala 
plošča Fini dečko. To bi še najlaže 
imenovali „novovalovski pop". Po
leg \ega pa mi tud i de lčki z albuma 
Izleti, k i srim jih  slišal v dneh pred 
koncertom, niso napovedovali kaj 
izjemnega.

Vseeno pa so se mi med koncer
tom  dvomi o Parafovi zvočni kriz i 
razpršili. Paraf (V im  Cola (vokal), 
Raul Varlen (klaviature), R iči V ič ič  
(kitara), Dušan Ladavac (bobni), 
Zdrave Čabrijan (bas) in Fox (vodi 
posle) so v tem trenutku ena izmed 
najzanimivejših jugoslovanskih rock 
skupin. Njihova današnja glasba je 
daleč od bazičnega nekajakordnega 
zvoka izpred dveh let. Seveda ga še 
uspešno nadgrajujejo. Tp je zasluga 
klaviatur, k i so zelo uspelo vpete v 
strukturo njihove glasbe. Te pri 
Parafu niso nikakšne hotel—wave 
mašilo lukenj v skladbah, temveč 
zanimivo sredstvo iskanja izvirnosti. 
Ravno njihove klaviature ustvarjajo 
svojevrstno Jebdeče" razpoloženje, 
ki se pogosto nasloni tud i na eksoti
čno—bizarne elemente. V to  se zelo 
dobro vk ljuču je jo  post—punkovska 
ritem  sekcija, strgani zvoki kitarista 
R ičija in pa vokal pevke V im  Cole. 
V im  je svoje, n iti ne kdovekako 
izrazite pevske zmožnosti zelo 
uspešno prilagodila splošni zvočni 
podobi skupine, hkrati pa je na 
statičen oder vnesla nadvse potreb
no shizofrenično dinamiko. Njen 
nastop je namreč -notranje razcep
ljen. V im  uspešno izmenjuje trenu t
ke popolne, hladne odtujenosti in

V: Ah je v 
Izleti logično nadaljevanje usmeritve 
z vašega prvega albuma?

Paraf: Da, prav gotovo. Če skupi
na igra daljši čas, potem se moraš 
ko t osebnost, ko t glasbenik naučiti 
nekaterih novih prijemov. Zelo do l
gočasno je namreč delati vedno 
enako . . .  Poleg tega pa danes n i
mamo več 17 let, vemveč 22, 24. 
Tako je normalno, da se razvijamo. 
Vse, kar-se ne giblje naprej, stagnira. 
Če posnameš tr i enake albume, je 
to  prav gotovo dokaz, da stagniraš.

V: In kakšen je odnos vaših novih 
tekstov nasproti starim?

Paraf: Ti niso več neposredni, 
tako . . . veš . . .  strogo konkretni. O 
nekaterih problem ih govorimo sub- 
tilneje, z več občutka.

V: Ali sejahko primerjate s kako 
drugo skupino?' Zdi se mi namreč, 
da so na vas v precejšnji meri vplivali 
npr. B—52's in Siouxie And The 
Banshees?

Paraf: Res je, zadnji so kar precej 
vplivali na naš zvok . . . Sicer pa ni 
stvari na svetu, na katero ne bi kaj 
vp liva lo . . .  Pri tem pa ne vpliva 
samo ena skupina, temveč predvsem 
ena usmeritev, moderni zvok. Eno
stavno, moraš reči: „T o  poslušam." 
Sam si ne moreš izm isliti ničesar 
radikalno novega. Vsi iščejo inspi
racije, nekateri v afriških ritm ih , 
drugi v In d i j i . . .

V: Zanima me še nekaj. Mnoge 
skupine prinesejo producentu ploš
čo in mu pravijo: „Tak zvok bi 
hoteli." Ali ste to tudi vi storili?

Paraf: Samo pri nekaterih kom
ponentah. Hoteli smo imeti tud i 
drugačen zvok bobnov. Nato smo 
našli na neki kaseti skladbo z ravno 
tak im  zvokom. Zato smo to  kaseto 
odnesli v studio, da bi jo  slišal

snemalec. In to  samo zato, ker tak 
način snemanja bobnov pred tem ni 
b il v navadi. Sami nismo vedeli, 
kako bi se to  tehnično izvedlo. 
Treba se je namreč spomniti, da 
smo b ili prvič sami producenti.

V: Na koncertu ste mi zveneli 
zelo profesionalno. Kakšen odnos 
imate do svoje glasbe?

Paraf: M islim, da je ta odnos z 
naše strani zelo profesionalen. Veči
na od nas se ukvarja samo z glasbo. 
Vsak dan tud i vadimo. Vseeno pa 
dejstvo, da se hočemo z glasbo 
ukvarjati profesionalno, šene pome
ni, da hočemo svojo „p ro - 
fesionalnost" poudarjati tud i v dru
gih pogledih. To je nesmiselno . .  . 
Sicer pa se je naš odnos do glasbe 
spremenil tud i drugače. Z rock glas
bo je podobno ko t s pisano besedo, 
le precej bolj zapostavljena je. Tako 
bi naš odnos do glasbe morali razu
meti ko t odnos do neke vrste po
pularne um e tnos ti. . .  Pri tem pa je 
seveda veliko odvisno od pojma 
„um etnost".

V: Ali se vam zdi, de je jugoslo
vanska industrija rock zabave odprta 
za zvočne novosti?

Paraf: Po svoje je še vedno dokaj 
zaprta. Tudi skupine, k i,so  ko t mi 
odprte, se pogfsto, ko dobijo  mož
nost posneti ploščo, spremenijo. Po
stanejo del estrade, k i se drži vrha in 
ki ustvarja zaprt krog. Ta morajo 
potem znova s težavo zm in irati sku
pine s svežo glasbo. Sicer pa je naš 
c ilj, da prodamo skupaj le trideset 
tisoč plošč. N iti ene več.

V: in kaj boste delali potem?
Paraf: Če jih  bomo prodali čez 

trideset tisoč, se bomo nehali ukvar
ja ti z glasbo.

PETER BARBARIČ  

Fotos: G U S &  M AJA STUDIO

pa punkoidne odtganosti, hkrati pa 
se zelo smelo poigrava tudi s pona
vadi dokaj nevarno patetičnostjo. 
Vse to te ob zares zavidljivi uigra
nosti ne more pustiti hladnega. 
Tako se lahko tis ti, ki so zamudili 
Parafov decembrski koncert, ču tijo  
prikrajšane za enega najzanimivejših 
koncertov lanskega leta.

A lbum  Izleti je mehkejši od Para
fa ,,v živo". Vseeno pa ima precej 
zanimivih plati. Izleti zelo dobro 
izrabijo studio ko t medij zvočnega 
izražanja, tako da efekti in zvočne 
potegavščine kar dežujejo. Hkrati pa 
tud i niso kdovekako nevrotični. 
K ljub  temu da se lotevajo tudi takjh 
punkoidnih temic, ko t sta služenje 
domovini (Želim  b iti vojn ik) in psi
hično savnanje na nogometnih tek 
mah (Javna kupatila), jjh  v splošnem 
preveva razigran optim izem, težnja 
pobegniti iz urbane odtujenosti na 
razposajene mladostniške izlete.

Spet je vse zeleno 
Psi lajajo na verigah 
Dolgo časa zijam v palec 
Tega kristalnega dne 
Sem izgubila in našla čas <. .

(Paraf: Nestašni džački izleti)
In kakšna so Parafova stališča do 

lastnega novega zvoka in do neka
terih ostalih aktualnih problemov 
jugoslovanskega rocka? Da bi jih  
spoznal, sem se po decembrskem 
koncertu s skupino pogovarjal. Žal 
pa je ta pogovor nepopoln. Začeli 
smo ga namreč v Ljubljani, ga nato 
prekin ili, potem pa mu k ljub  temu, 
da sem Paraf že čez nekaj ur srečal 
na vlaku poti Beogradu in nato še v 
Novem Sadu, n ikakor nisem b il spo
soben narediti zaključka. Neprespa
ne noči naredijo svoje. Sicer pa je 
tud i že ljubljanski del dovplj zani
miv, da si ga na kratko ogledamo.
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TONE JANŠA 
ODGOVARJA

O 20 - LETNEM JAZZOVSKEM DELU

sledil harmonskemu in  s katerim  
prehaja v free jazz.

Mišljenje, da uporablja samo naj
važnejše harmonije v harmonskem 
igranju, je zm otno, saj je njegov 
perfekcionizem prav to , da je v 
najhitrejših tem pih , z najhitrejšim i 
menjavami harmonij dokazal svojo 
nenadkriljlVost. Omenil b i njegovo 
skladbo Giant steps in  še vrsto 
drugih, ki 39 harmonsko tako za« 
htevne, da jih  le malokdo zaigra. 
Coltrane jih  je izvajal z neverjetno 
natančnostjo in  muzikalnostjo. Dal 
jim  je zares m uzikalno in ne mate
m atično noto.

Coleman je prešel v free jazz 
mnogo hitreje. Ko js začel igrati 
moderno, se je naslonil na določen 
tonalni center. Če je pri tem zaigral 
številne harmonije, si je pač dovo lil 
ob ilo  svobode. To je njegov stil — 
pristop je enostavnejši in bistveno 
drugačen ko t Coltraneov, saj ni b il 
vezan na obvezne harmonije.

O tem govorim  tako na široko, 
ker ne bi želel, da b i Russellovo 
trd itev  kdo razumel napačno. Po
gosto se dogaja, da človek prebere v 
časopisju nesmisle, ki so običajno 
posledica pomanjkljive razlage in 
tud i neznanja.

o Po neki legendi naj bi b il eden 
od začetnikov free jazza Ornette 
Coleman, ki se je pri petnajstih le tih  
začel sam u č it i saksofon. Ker mu ni 
nihče povedal, da je saksofon ugla
šen drugače ko t k lavir (saksofoni 
imajo tud i med seboj različne ugla
sitve, najpogosteje b in  es), je v 
sholastičnem pogledu igral napačno. 
Govori se, da je tako  slučajno o dkril 
free jazz. A li temu lahko verjame
mo?

TJ: Ljudje spremembe in novosti 
radi poenostavijo, tako tudi v tem 
primeru. Pojav in  popularnost nove
ga stila -  free jazza v šestdesetih 
le tih  ni b il slučajen. Razvoj jazza je  
postopen in je posledica sprememb 
v glasbi in življenju nasploh. V 
razvoju glasbenega izraza so se naj
prej menjale harmonije in lestvice, 
kasneje se je pojavilo tud i atonalno 
igranje, ki je glavni simbol free 
jazza. Takšno igranje je samo logi
čno zaporedje v razvoju jazz glasbe.

Free jazz je eksperimentalen, del 
njgga je  kvaliteten 'n ta bo prispeval 
k napredku jazza n glasbe nasploh. 
Sicer pa v glasbi rn važen stil, ampak 
kvaliteta.

RAKO LAHOR

Aarhusu na Danskem. S kvartetom 
smo zastopali JR T, » d a  stroške 
potovanja sem moral k r it i sam.

Moj nasvet je -  igrati čim več in  v 
različnih  zasedbah.

o Kateri glasbeniki so nejbolj 
vplivali nate? K r it ik i te pogosto 
povezujejo s Coltraneom.

TJ: Nihče od sodobnih saksofo
nistov ne more m im o Coltraneovega 
igranja in njegovih o d k rit ij \ia  tenor- 
saksofonu. Usmeril je celo generaci
jo  jazz glasbenikov, posebno .sakso* 
fonistov.

K r it ik i me pogosto povezujejo s 
Coltraneom. Tudi v ameriški reviji 
Dovvn flea t so m i pripisali njegov 
način igranja, vendar so istočasno 
ugotovili, da je v m oji glasbi in  tud i 
v izvajanju nekaj specifičnega — 
slovanskega. S tem, da m i p r i
pisujejo Coltraneov s til, se ne strin 
jam , čeprav b i to lahko S(#«jel ko t 
pohvalo. Ugotovitev, da je v m oji 
glasbi č u t it i vp liv južnoslovanske 
fo lk lo re , je pravilna. To tud i opre
deljuje moj stil.

o Obstaja razvojna lin ija  načina 
igranja na saksofonu. O blikovali so 
jo  Lester Young, Charlie Var ker in 
John Coltrane.

TJ: Vemo, da je Charlie Parker 
eden od začetnikov stila be-bop. 
Napravil je revolucionarno spre
membo v zgodovini jazza in v igran
ju  na altsaksofon. Temu instrumen
tu  je v jazzu dal nov pomen. Prav 
t^ko  je Coltrane to s toril na tenorju . 
Oba sta novatorja v stilnem pogledu, 
seveda vsak na svojem področju .

Imena, ki si j ih  prej- naštel, so 
hrbtenica razvoja v jazzu, ne smemo 
pa pozabiti še na celo vrsto drugih 
glasbenikov, ki so pri tem sodelo
vali. V  kn jig i Lydian Concept govori 
Russell o Coltraneovem in Colema- 
novem igranju. Russell ugotavlja, da 
Coleman v svojih improvizacijah 
prehaja skoraj skozi vse harmonije, 
medtem ko Coltrane uporablja le 
najpomembnejše.

0

Russellovo trd itev  si nepoznavalci 
lahko napačno razlagajo. Ta trd itev 
ne velja za harmonije v harmonskem 
igranju, ampak za harmonije v svo
bodnem igranju.

Coltrane je v svojem zgodnjem 
obdobju igral precej d ia ton ično . To 
sem ugotovil, ko sem ga prepisoval s 
plošč za Jazz-institu t v Gradcu. Z 
leti, ko je prešel v modernejši s til, je 
začel uporabljati veliko alteriranih 
tonov. Enak proces je b ij tud i v 
njegovem modalnem igranju, ki je

o Na Visoki glasbeni šoli v Grad
cu si diplomiral na oddelku za klasi
čno in jazz glasbo. Ali m islil, da ja 
za uspešno izvajanja jazza potrebno 
itudirati tudi klasično igranje sakso
fona?

TJ: Lahko b i se pričel ukvarjati z 
jazz glasbo brez poznavanja klasič
nega igranja saksofona. To je storila 
večina m o jitr  kolegov, jaz sem se 
od lo č il za drugačno po t. Spoznal 
sem, da s študijskim  proučevanjem 
klasične glasbe in  klasičnega igranja 
saksofona lahko izobliku jem  naj
boljšo tehniko.

o Kako ocenjuješ stopnjo iskre
nosti izvajanja, če primerjaš klasič
no glasbo, kjer se igra, karje napisa
no. in jazz, za katerega ja naj
pomembnejša neposrednost?

TJ: G ovoriti o stopnji iskrenosti 
pri izvajanju je nesmiselno. Lahko 
pa ocenjujem ustvarjalnost glasbeni
ka, ki je brez dvoma p ri jazzu večja. 
Improvizacija, ki je osnovna- prvina 
jazza, se danes pojavlja tud i pri 
moderni ,/e s n i"  glasbi. Vsaka 
improvizacija je ustvarjalna, vendar 
pa to  še ne pomeni, da je  tud i 
dobra. V jazzu se je improvizacija 
razvijala skozi različne stile in tako 
prišla iz horizontalne v vertikalno.

o Kot jazz glasbenik verjetno 
prem ija ! razvoj te glasbe. Zanima 
me, ali poslušaš tudi zjbavno glas
bo?

TJ: Zabavna glasba me ne z i 
nimo. Moje področje je jazz, ki sem 
mu tud i posvetil zadnjih dvajset let.
V tem času sem izoblikoval določen 
stil, ki ga želim č im bo lj izpopon iti. 
Seveda pa s tem ne želim zapostav
lja ti dobre izvedbe drugih stilov. 
Zelo napačno bi b ilo  dokazovati 
svojo ve lič ino a negacijo drugih s ti
lov, kar nekateri radi počnejo. M eri
lo je lahko samo kvaliteta izvajanja.

o Igral si v velikih orkestrih in , 
manjših jazz skupinah. Zakaj se nisi 
opredelil, saj vendar obstajajo razli
ke v načinu igranja?

TJ: Manjše zasedbe nud ijo , več 
svobode, zanimivo pa je igrat^ tud i v 
velikem jazz orkestru. Mojemu stilu 
igranja bo lj ustreza mala zasedba, 
žal pa pri nas profesionalizem v tej 
zvrsti glasbe rii mogoč.

K o t primer slabih pogojev bi 
omenil letošnji nastop na jazz festi
valu evropskih radijskih postaj v
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PLOŠČE /  KNJIGE
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ANTON TRSTENJAK
PSIHOLOGIJA
USTVARJALNOSTI

Pri Slovenski Matici v Ljubljani 
je izšla zajetna knjiga Antona 
Trstenjaka z naslovom ..Psihologija 
ustvarjalnosti". 535 strani dolga 
razprava terja pozorno branje in 
k r it ičn o  razmišljanje, da bi se 
mogli do nje k r itično  opredeliti, in 
to  zaradi obilice novih misli in trd i
tev pa tud i zaradi Številnih citatov 
in navedb iz tovrstnih del svetovne 
in domače literature. Že bežen pre
gled nas pouči o enciklopedičnem 
znanju pisca, ki smiselno vgrajuje 
pričevanja, izjave in  elaborate ka
kih tisoč avtorjev v svoja tehtna 
premišljevanja. Med temi avtorji 
najdemo tud i b lizu sto osemdeset 
domačih imen, kar je posebno raz
veseljivo.

Anton Trstenjak deli svojo 
knjigo na tale poglavja:

Vsestranska ustvarjalnost -  
Znanstvena ustvarjalnost—Umetni
ška ustvarjalnost.Zanj vsaka ustvar
jalnost temelji na delu in le delo je 
lahko izhodišče za raziskavo o 
ustvarjalni dejavnosti. V kakšnem 
odnosu do dela je kreativnost, izve
mo podrobneje od poglavja do po- 

, glavja. Pisec priznava, da ima psiho
logija umetniške ustvarjalnosti gle
de m etodičnih pristopov več težav 
ko t psihologija znanstvene ustvar
jalnosti. Treba je tud i priznati, da 
„ je  vendarle velika razlika med 
umetniško viz ijo  ali in tu ic ijo  In 
med navadno in tu ic ijo  ali domišlji
jo ,"  pravi v odstavku z naslovom 
..Zorenje".

Trstenjak ne polemizira n iti ne 
vrednoti, čeprav posveča posebno 
poglavje ..estetskim posebnostim 
umetnišk ega ustvarjalnja". Že v 
predgovoru pove, da obravnava ust
varjalnost z zgolj psihološkega v id i
ka in se omejuje le na poskuse 
eksperimentalne estetike.

Neštetokrat se ustvarjalci sreču
jemo z vprašanji okolice, ko t so: 

v „K ako  komponiraš? Kdaj kompo
niraš? Zakaj komponiraš?"  Na 
taka in  podobna vprašanja bodo ra-

- dovedneži nedvomno našli ustrezne 
odgovore v Trstenjakovi knjigi. Pa 
tud i t is ti umetn iki, k i iščejo svoje 
mesto v krogu današnjih ustvarjal
skih iskanj in  dosežkov, bodo laže 
premerili svoj trenutn i položaj ob
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premisah, ki jih  je knjiga polna.
Psihologija ustvarjalnosti zaklju

čuje zgoščen povzetek v nemščini. 
Ž iv i in nazorni način Trstenjako
vega pisanja, ki je prepreden s šte
v iln im i in zanimivimi primeri in do
mislicami, lajša branje tega edin
stvenega dela.

PAVEL ŠIVIC

ROK K LO P Č IČ /
JUGOTON

Spet nova plošča enega izmed 
naših vodiln ih glasbenih poustvarjal- 
cevl V io lin is t Rok K lopč ič  je ob 
klavirski spremljavi Nade Omanove 
p r i J u g o to n u  v Zagrebu 
(LS Y -66152) posnel ploščo z zani
mivo izbranim programom. Gre 
namreč za dve manj znani, a vendar 
tehtni skladbi iz francoske literatu
re: Franckovo sonato v A -d u ru  in 
(menda pri nas prvič izvedeno) Ra- 
velovo postumno sonato. Franckovo 
sonato označujejo bogata melodika, 
harmonska barvitost in prepričljiva 
formalna faktura. Vseskozi je to 
rom atično občuteno delo, enako 
zahtevno za violinista ko t za piani
sta. Podobno velja za Ravela, seveda 
gre za tip ično  delo tega značilnega 
predstavnika francoske glasbe v prvi 
polovici stoletja. Rok K lopč ič  igra 
zrelo, z lepim tonom , plemenitim  
fraziranjem in preglednim ob liko 
vanjem. Ob dobri p ianistkin i soigri 
sta posnetka obeh sonat (tudi po 
tehnični strani — tonski mojster 
Borut Turk) lep dosežek in eden od 
vrhov naše violinske poustvarjalno
sti, zapisane na gramofosnkih 
ploščah.

PRIMOŽ KURET

JANEZ B ITEN C /
OTROŠKE PESMI/
HELIDON

Založba Obzorja Maribor, natan
čneje njena ljubljanska Tovarna gra
mofonskih plošč Helidon, sta izdali 
dve prikupn i kn již ic i otroških pesmi 
GLEJTE NAŠO RAČKO in HI 
KONJIČEK. Obe notni zb irk i sta 
opremljeni z malima ploščama. Po 
nekajletni prekin itv i izhajanja po
dobnih zbirk pri Mladinski kn jig i in 
Državni založbi Slovenije sta kn již 
nici ponoven dokaz skrbi za razvoj 
otroške pesmi.

Glasbeni opus JAN E ZA BI-' 
TENCA (rojen 1925) je sestavljen

izključno iz otroških pesmi. 
Že po naravi mu je najbližja prav 
otroška pesmica. Že leta in leta se 
ukvarja z glasbeno vzgojo o trok  in 
mladine (najprej v Pionirskem do
mu, nato v Glasbeni šoli Franc 
Šturm, po tem je  bil glasbeni urednik 
pri Državni založbi Slovenije, v 
Radiu Glas Ljubljane in nazadnje 
ponovno v Pionirskem domu), 
hkrati pa ustvarja pesmice za otroke 
in mladino. Prek sto je že teh 
drobcenih skladb, po melodičnem 
obsegu vpetih v manj ko t čisto 
oktavo. Doslej (še pred izidom obeh 
priču joč ih  zbirk) so njegove pesmi
ce izhajale v radijskih oddajah Pes
mica za mlada risarje, v otroški reviji 
Ciciban, na Radiu Glas Ljubljane in 
še kje. Od zbirk naj omenimo NAŠA 
ČETICA K O R A K A  (1959), pesmi
co z gramofonsko ploščo USPA
VANKE IN N AG AJIVKE (1967) in 
p riročn ik  GLASBENI ALBUM  Z 
GLASBENO BELEŽNICO (1970).

Takrat je poskrbel za notno sliko 
in besedila, založbi Obzorja pa je 
uspelo dob iti prirejevalca melodij 
Srdana Ribaroviča — (vse pesmice na 
posnetkih gramofonskih plošč so 
spremljane z intrumentalnim  
ansamblom) in Otroški pevski zbor 
Osnovne šole Josip Broz T ito  iz 
Domžal pod vodstvom Metke 
Pichler. Notne in tekstovne zapise 
povezujejo s tonsko podobo na ploš
čah odlične ilustracije Lidije Osterc.
V obeh knjižicah in na ploščah je 
dvajset pesmic. Posnetki prinašajo 
zapete pesmice z vsemi kiticam i 
besedil. Melodije pesmic so razpete 
največ v obseg intervala sekste, r i t 
m ično pa prevladujejo dvočetrtinski 
ritm i (štirikrat se pojavi še tr i
četrtinski in enkrat samkrat tri- 
osminski ritem). Oblikovno so to 
največkrat enodelne pesemske o b li
ke s ponovitvami, besedila pa so 
dvo~, t r i— in štirik itična. Tudi har
monija in instrumentacije Srdana 
Ribaroviča so preproste, zato pa 
prikupne in ilustrativne. Celoten 

% opus je nadvse nevsiljiv. V prvi 
zb irk i GLEJTE NAŠO RAČKO so 
natisnjene in posnete tele pesmice:

-  GLEJTEJVJAŠO RAČKO, K U 
Ž A  PAZI. MUCA M R M RJAVKA, 
PETELINČEK IN PUTKE, GOSAK 
IN GOSKE, M IH A IN Ž A B A , POL
ŽEK SLINČEK, PIKAPOLONCA in 
VEVERICA IN SRNICA. Tudi dru
ga zbirka je naslovljena po prvi 

. pesmici HI KONJIČEK. Za njo se

zvrstijo: ZAJČEK DOLGOUŠČEK, 
KO ZA M EKA, NA POTEPU, PA
JE K , VRABČEK, LABODA, 
M R A V LJA  IN POLŽ, BOTER JEŽ 
in MESEC IN LISICA Z V IT O 
REPKA. Ob izidu obeh zbirk veljajo 
iskrene čestitke avtorju Janezu Bi
tencu, vsem njegovim pom očnikom  
pri omenjenih dveh Tzdajah in Za
ložbi Obzorja ter njenemu glasbe
nemu uredniku V ilku  Ovseniku.

FRANC K R IŽ N A R

ANDREJ ŠIFRER  

IDEJE IZPOD ODEJE 
RTV LJUBLJANA

Dvojna plošča Andreja Šifrerjp 
Ideje izpod odeje je bila veliki 
komercialni met Založbe kaset in 
plošč RTV Ljubljana, saj gre za 
med. In kakšne ideje so Slovencem 
tako pri srcu? Od tu in tam , včasih 
s kakšno manjšo ostjo, ki bolj 
požgečka ko t zares zbode, vse pa le
po oblečeno zdaj v posladkan ame
riški narodnozabavni zvok „made in 
Nashville", zdaj zvok s senco vonja '  
po ritm u  raggaeja in načinu petja 
punkovcev.

Šifrer ima še vedno smisel za hu
mor, zanimiva in dovolj neposredna 
besedila, kar pa slaba glasbena podo
ba dostikrat povserr izniči. Če za 
dobro vzamemo to, da se zna po nor
čevati iz domačih ,,kvazi" narodnja
kov (Rudeči cvet) in sentimentalnih 
popevčic (zaključni vzdih v Uspa
vanki ko t „Hommage a Marjana 
D rža j"), mu pa težko odpustimo 
Gorsko kožo (čeprav je  to ameriška 
Yankee Lady, a je pravi narodno
zabavni pisani bombonček). L judi je 
strah in še kakšno.

Od Šifrerja, ki smo ga spoznali na 
prvi plošči Moj žulj, je bo lj malo 
ostalo. Mogoče smo takrat pričako
vali preveč — slovenskega chanso- 
nierja iron ičn ih  zbadljivk in raz-, 
m išljajočih balad. No, dob ili smo pa 
vendarle enega najuspešnejših piscev 
uspešnic v zgodovini slovenske po
pularne glasbe. Marsikdo si ob tem 
mane roke, marsikdo je zelen od za
visti. Nekaj je  pa ostalo od Žulja; 
spet so pri plošči sodelovali pred
vsem tu ji glasbeniki — B ill Thorp in 
Dave Cooke, z oblikovanjem  ovitka 
sta se spet potrudila Tone Stojko in 
Andrej Habič. Plošča je solidno po
sneta.

Ideje izpod odeje sicer že so, a 
kaj, ko je odeja tako osladno rožna
ta. Da gre za pravi potrošniški mate
ria l, priča tud i odtis listka na zadnji 
strani ovitka, k i pa ima eno samo 
napako; oznaka „N I PO JUS" 
oč itno  ne ustreza, saj jo  Jugoslovan
ski Standardni potrošniki plošč ku 
pujejo na veliko.

MOJCA ŠUSTER
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SESTAVLJA IGOR LONGYKA

GLASBENE UGANKE

NAGRADNI
RAZPIS

REŠITVE 
IZ ČETRTE 
ŠTEVILKE

ANAGRAMNA IZPOLNJEVAN
KA: 1. Verne—Enver, 2. kovar— 
rokav, 3. Rajko—okraj, 4. Inari—Iri- 
na, 5. Marec—cmera, 6 . Jalta— 
Alta j. Na po ljih  s krogci: EROICA.

N A G R A D N A  KRIŽANKA: 
Vodoravno -  Manon, Ate, panika, 
Tomaj, oseka, Jenufa, Este, Lena, 
on, Tea, viza, Ora. in, lopa, Ilič , 
kemija, krize, A tika , pravek, rak, 
Einem.

Rešitve nagradne križanke 
nam pošljite do 15. marca na 
naslov REVIJA GM, Kr ekov trg 
2, 61000 Ljubljana. Trem izžre
banim reševalcem bomo poslali 
ploščo M LA DI M LADIM.

NAGRADE 
,  ZA 
ČETRTO 

KRIŽANKO

IZLOČILNICA

Iz vsake od naštetih besed izloči 
eno č rko  tako, da bodo preostale 
tvorile  novo besedo znanega po
mena v prvem sklonu ednine, npr. 
TRAT A —TR TA . Izločene črke 
bodo dale, brane zaporedoma neko 
misel o glasbi.

GLAVA, KLOP, LESKA^ STOP, 
DEBELO, COLA, MOLJ, EDNINA, 
HLEV, PRETEK, PRAHA, KO 
NT A, ANICA, PLAVALEC, KA- 
KANJ, MAUSER, OBLIKA, ENO
TA, ZENICA, VODNIK, KRIK.

Skoraj vse rešitve, ki ste nam 
jih tokrat poslali, so bile pravil
ne. Žreb je določil tri nagrajen
ce, ki prejmejo veliko ploščo 
Glasbene mladine Slovenije: 
MATEJA BOVHANA iz Trbo
velj, HELENO EMAN iz Vuhre
da in IRMO JENKO iz Kranja.

NAGRADNA KRIŽANKA 
»MOJSTRA OPERE”

Vodoravno: 1. gusar, 6. eden
naj večji h skladateljev vseh časov, 
avtor mnogih oper, 'med drugim 
Čarobne piščali, Figarove svatbe. 
Bega iz seraja itd. (VVolfgang Arna 
deu«, 1756—1791), 12. uslužbenec, 
ki skrbi za potrošne predmete in 
inventar, 14. manjši kraj v Bosni 
blizu reke Rame, k|er so b ili v 4. 
sovražnikovi ofenzivi I. 1943 hudi 
boji za ranjence, 15. ena najboljših 
oper skladatelja pod 6. vodoravno, 
ki opeva življenje zapeljivca, 17. 
geometrijski lik i, 18. veznik, 19. 
nemški pesnik in pisatelj iz začetka 
19 . s to le tja  (Achim  von, 
1781-1831), 21. grški bog ljube
zni, 22. središče vrtenja, 24. veliko 
jezero v A rm en iji, 26. simbol kem ij
skega elementa indija, 27. p ritok  
llmenskega jezera južno od Lenin
grada, 29. visok moški pevski glas, 
31. tuj dvoglasnik, 33. najmanjši 
delci snovi, 35. pomemben nemški 
skladatelj, mojster Simfonične pes
nitve in glasbene drame, npr. Kava
lir z rožo (Richard, 1 8 6 4 -1  949). 
38. zelo znana opera skladatelja 
pod 35. vodoravno z vsebino po 
biblijskem motivu. 39. predmet, ki 
naj bi odvračal demone, nesrečo ali

nevarnost, 40. prebivalec Asirije, 
41. junakinja pravljice L. Carolla o 
deveti deželi.

Navpično: 1. dolžinska mera, 
merjena s palcem in kazalcem 
(množ.), 2. s slikami opremljena le
sena stena, k i v pravoslavni cerkvi 
loč i o lta rn i prostor od vernikov, 3. 
tu je moško ime (avstralski atletski 
as Clark), 4. ime naše smučarske 
reprezentantke Zavadlavove, 5. naj
večje mesto francoske pokrajine 
Turene ob reki -Loari, 6 . kratica za 

„mesto pečata", 7. rimski bog 
smrti in podzemlja, 8 . zarje, 9. 
portugalsko otočje v Atlantskem 
oceanu, 10. zaničljiv izraz za pre
varanega soproga, 11. kombinacija 
treh enakih kart pri pokru, 13. 
francoski impresionistični slikar 
(Edouard, 1832-1883), 16. tuje 
žensko ime (nesklonljivo), 20. ro
parska riba, imenovana tud i ,,m or
ski vrag", 23. priprave za sedenje, 
25. opera Vincenza Bellinija, 27. 
množina snovi, ‘z katere je telo, 
28. rimski bog ljubezni, 30. tuje 
moško ime, 32. odprtina v obrazu, 
34. naziv, 36. ime avstrijskega smu
čarskega reprezentanta Spiessa, 38. 
kemični simbol za aktin ij.

6. vodoravno

15. vodoravno

35. vodoravno
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GM PISMA

POMENEK Z 
DOPISNIKI__

V počitn iškem  času na uredniš
tvo revije GM za rubriko Pisma GM 
ni b ilo  rjobenega dopisa, zato sem 
stran tokra t napolnil s tis tim i p i
smi,- ki so ostali uporabna zaloga iz 
prejšnje številke. Med n jim i sicer ni 
nobenega, k i bi ga izbral za pismo 
meseca, zato pa s tem ni rečeno, 
da niso zanim iv^ Preberite si torej 
tokra tn i izbor pisem in mi h itro  
odpišite, da bom lahko napolnil na
slednjo številko. Vsak, katerega pis
mo je obljavljeno, pa seveda prejme 
eno od posebnih številk revije GM!

OGLED OPERNE 
PREDSTAVE

Učenci 8. razreda COŠ Dolenj- 
■ ske Toplice smo si v novembru 

ogledali operno predstavo Seviljski 
brivec.

Za veliko večino učencev je  b il 
to  p rv i obisk operne hiše, zato smo 
se tega dneva Se posebej veselili.

Obiskovalcev je  b ilo  zelo veliko, 
vsi pa smo b il i  šolarji. Zelo me je  
m otila  nedisciplina nekaterih učen
cev ljubljanskih šol, k i so b il i celo 
tako hrupni, da je  m oral pred
stavnik gledališča opozoriti na 
'nedisciplino.

Figara je  'igral Jaka Jeraša. Pel je  
bariton. Zdelo se m i je, da po je  po 
sebej lepo.

Od slej naprej bom z večjim  ve
seljem poslušal opere, pa tud i m oj 
odnos do opernih delavcev se je  
spremenil, saj se n i ta k t enostavno 
nauč iti peti.

Škoda je  le, da smo tako daleč 
od  Ljubljane, ‘n tako prikra jšani za 
marsikaj, tud i za gledališk e pred
stave, k o t je  b ila  ta.

M AR JAN  KU M ELJ  
COŠ Baza 20  
Dol. Toplice

O ogledu Seviljskega brivca so 
mi iz Dolenjskih Top lic  pisali še 
drugi osmošolci. Iz nekaterih n ji
hovih pisem sem izbral še nekaj od’ 
lom kov, ki dopolnju je jo Marjanovo 
pismo ali pa izražajo osebne vtise, 
ki so zelo zanimivi:

' M o j p rv i obisk v operi m i bo 
dolgo ostal v spominu k o t eno 
naj lepših dožive tij iz  osnoi/ne šole. 
Z LA T A  AVGUŠTIN.

• Predstavo je  zelo m otil.nered, k i 
so ga povzroča li učenci ljubljanske  
šole. M ARJETA SINTIČ .

Tudi jaz  sem b il to k ra t p rv ič  v 
operi. Do sedaj m t opere sploh niso 
bile  všeč, tako j sem zaprl radio a li 
TV, kakor h itro  je  b ila  na sporedu 
opera. V  gledališču pa je  b ilo  dru
gače. Vse je  b ilo  tako blizu, tako 
živo, besedilo razločno, igralci, 
sim patičn i v svojih kostum ih, ku 
lise zares primerne, glasba, k i se je

čudovito  ujemala z besedilom. 
BORUT REBA.

N a jbo lj všeč so m i b ili trenutki, 
ko so od rgn ili zaveso in  so z  reflek
to rji p riča ra li ju tran jo  meglico. DO
M IN E KRESE.

Če ne verjamete, p o jd ite  na 
predstavo, sigurno vam bo všeč. 
VESNA ŠENI.CA.

Želim  si, da b i lahko še kdaj 
obiskal operno predstavo. GUSTI 
VRTAR.

'.Jaz pa si ob mislih šolarjev iz 
Dolenjskih Toplic želim, da bi tudi 
ljubljanski osnovnošolci znali ceniti 
umetnost in trud opernih delavcev!

V nadaljevanju si preberite dva 
intervjuja, ki sta ju napravili osnov
nošolki iz Malečnika in novinarski 
krožek šolskega centra v Ravnah na 
Koroškem. Napisana sta tekoče in 
z nekaterimi okrajšavami, ki sem 
jih  uporabil, najbrž zanimiva tudi 
za druge bralce.

GOSTOVANJE 
JAPONSKE 

PEVKE
Na Koroškem so v zadnjih le tih  

že večkrat gostovali znani um etn ik i 
poustvarjalci. Pred kra tk im  pa se 
nam je  d ijakom  srednje šole usmer
jenega izobraževanja na Ravnah 
predstavila altistka R IEKO  KA- 
TCUMA TA iz daljne Japonske. Ker 
je  za nas gostovanje koncertnih so
lis tov precej neobičajno, smo pevki 
zastavili nekaj vprašanj. Ta kole 
nam je  odgovarjala:

Ker nam je  o Japonski znano ze
lo  malo,' vas prosimo, da nam na
jp re j kaj'poveste o svoji rodn i deže
li.

Glavno mesto Japonske je  To
k io, k i se ne razlikuje od ostalih 
večjih evropskih središč. Ima nad 
10 m ilijonov prebivalcev, k i ž ivijo  
in  delajo v strašnem trušču in  avto- < 
m ob ilsk i gneči. Značilnost vseh ja 
ponskih mest so m in ia tu rn i parki, 
po katerih se radi sprehajajo Ja- 
ponči. •Številni so p o točk i, m ostič
k i, drevesa, vse umetno pom anj
šano. Delovnik na Japonskem traja 
od 8 .30  -  16.30. ‘

Ste se ro d ili v Tokiu?

Ne, doma sem uro in  p o l iz  
Tokia, p od  Fudžijamo. To je  viso
ka gora, k i je  vse le to p o k rita  s 
snegom in  ledom. Ž iv im  pa ob 
m orski obali, na ognjeniškem svetu, 
k je r pade sneg le vsakih p e t let. V 
oko lic i so vrelci vode, b istre stu
denčnice, okrog hiše nasadi bres
kev, jagod. P ri nas jem o veliko 
morske hrane, k i  da našim ljudem  
mnogo energije za težko delo. Za 
Japonce je  značilno, da zelo garajo, 
vendar lju b ijo  naravo.

Kdaj ste se začeli ukvarja ti s 
petjem?

Že k o t majhna deklica sem pela 
v otroškem zboru, poleg tega pa 
sem se uč ila  k lav ir in  orgle. Po 
zaslugi svoje uč ite ljice  sem se na
vdušila za koncertno petje. V Evro
p i sem dobila štipendijo (v Siehi in. 
Koelnu) ter tako postala koncertna 
solistka.

Pesmi katerih skladateljev so 
vam najbližje?

Vsi' skladatelji so m i dragi, naj
raje pa pojem dela Schuberta, Mo
zarta in  l/Volfa.

Za konec še vprašanje, zakaj ste 
se o d lo č ili za gostovanje v Slo
veniji?

Imam rada Slovenijo, to je  lepa 
dežela, tu  so to p li ljud je in  se dob
ro počutim .

Na gostovanju je  a ltis tko  sprem
lja l p ian is t Janko Šetinc. Predstavil 
se nam je  z de li Chopina, Griega, 
Liszta in  Debussvja. Njegova in te r
pretacija je  b ila  doživeta in  poglo
bljena. Skupaj z japonsko solistko  
sta nam predstavila dela Schuberta 
in  Rahmaninova. Zaključek koncer
ta pa je  b il japonski samospev.

Petje umetnice nas je  prevzelo, 
b ili smo- navdušeni. Še si želimo ta
k ih  koncertov. Zahva liti pa se mo
ramo pianistu Šetincu, k i nam je  
pomagal p r i prevajanju.

Novinarski krožek 
Šolskega centra 

Ravne na Koroškem

POGOVOR S 
PEVOVODKINJO

Najina teta Marija Bračko rada po
je  in  še rajši vodi pevski 
zbor. Ob lepem, uspelem srečanju

. z gosti iz  Nem čije sva se od ločila  
za pogovor z njo o ženskem zboru  
M alečnik, k i ga vodi.

K da j in  na čigavo pobudo je  b il 
ustanovljen zbor?

J o  se je  zgodilo aprila  1980 na , 
pobudo tovarišice M atilde Smolar.

Kako to, da si vodstvo zbora 
prevzela ti?

N ajprej se je  tovarišica obrnila  
na mojega moža, vendar pa je  on 

' predlagal mene, ker sem že vodila 
ženski zbor v Grižah, k je r sem bila 
doma.

Kako je  potekalo pridobivanje  
pevk?

Tovarišica Smolarjeva je  raz
poslala pismena vabila tistim , za 
katere je  m islila, da b i b ile  priprav- 

. /jene peti. To je  vse zelo navdušilo, 
saj je  b ilo  že v začetku sedemnajst 
pevk, ostalet pa so se postopoma 
p rid ruž ile  po prvem koncertu, k i je  
b il v Ma lečniku.

K o liko  nastopov ste že im e li in  
kje so b ili?

, Nastopile smo osemkrat in  to  v 
M alečniku, na Prevaljah in  v Seža
ni.

Ka te ri nastop t i  je  ostal na jbolj v 
spominu?

To je  b il koncert v Malečniku, 
saj nas je  zelo spodbudil in  tud i 
več pevk smo si p ridob ile  z njim.

A l i  p riha ja jo pev*e na vaje z ve
seljem?

Seveda, vseh devetindvajset je  pre
senetljivo redno na vajah.

Katere nastope še načrtujete?
V oktobru  letos samostojni kon

cert v domu upokojencev na Po
brežju, v novembru nastop v M ari
boru. Pripravljamo se tud i za revi
jo , k i bo naslednje leto in  za razne 
proslave, je  končala teta.

A LE N K A  BRAČKO  
BOGDAN ŠKOF 

7. b r. OŠ Malečnik
Za konec sem izbral še kratko 

pisemce iz Kranja, kjer so ustano
vili podružnično glasbeno šolo v 
Stražišču. ANDREJA PERČIČ iz 
6. c OŠ Lucijan Seljak v Stražišču 
piše takole:

Učenci iz  Stražišča se.zelo zani
mamo za učenje instrumetnov, za
to so na naši šo li uvedli poučevanje 
klavirja, harm onike in  flavte. Igram 
na b lok  flavto. Poučuje nas tovari
šica Bogomila Štrukelj. Pouk je  
skupinski: vsak četrtek nas osem 
pride  k ’ flavti. Obvladamo že p r i
jeme in  se učim o dihaln ih vaj. Pes
mice igramo iz vadnice Vesele no
te  Nekaj j ih  že znamo in  tovarišica 
nam je  obljubila, da bomo kmalu 
p rire d ili nastop za starše.

•

Poleg Andreje sta mi iz Stražišča 
pisali še Bernarda Stenovec in 
Barbara Bašar, dobil pa sem še pis
mo 7. a razreda OŠ France Pre
šeren v Kranju, Marjete K. iz L jub
ljane in Vete Šeško iz Laškega. 
Vsem dopisnikom lep pozdrav in 
na svidenje do prihodnjič,

VAŠ UREDNIK

GLASBENA MLADINA KANADE

vabi v svoj poletni glasbeni tabor OR FORD, kjer bodo od 4. julija 
do 21. avgusta zanimivi tečaji petja in glasbil. Ker je ta tabor zelo- 
priljubljen, prosimo vse mlade glasbenike (solopevce, godalce, 
pianiste, flavtiste, orglavce in kitariste, poleg teh pa še saksofoniste, 
ki jih sodelovanje v poletnem glasbenem taboru zanima), da se fcim- 
prej oglasijo strokovni službi Glasbene mladine Slovenije, Krekov 
trg 2/11, Ljubljana, kjer bodo izvedeli podrobne podatke. Zadnji 
rok prijave je 20. marec!
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SEDMINA - 
POEZIJA IN GLASBA

POGOVOR S ČLANI TRŽIŠKE SKUPINE

V tebi, v n jem ;v nas živi, 
košček igre, del romana, 
nekaj stavkov iz otroštva, 
skrita iskra, k i je ostala.
Cirkus je na robu mesta, 
tja  se zliva živa cesta . . . .

Sedmina. Ime nosi v sebi nekaj 
mračnega, vonj po smrti. Prva 
plošča skupine Sedmina je prinesla v 
glavnem besedila s prizvokom  
temnih ljudskih balad, nespod
budna, žalostna, celo kruta. Prinesla 
pa je tud i nov zvok; prefin jeno pre
pletanje zvoka akustičnih glasbil, ki 
jim  slovenski poslušalci popularne 
glasbe niso biJi vajeni pris luhniti. 
Sedmini so pris luhnili. Besedila in 
petje Vena in Melite Dolenc, k i sta v 
času svojega ustvarjanja pritegnila k 
sodelovanju različne glasbenike, so , 
b ila nekaj novega, svežega, čeprav so 

imela arhaičen prizvok, obudila so v 
zavest naše ljudsko izroč ilo . Pa so to 
sploh hotela? So se tega zavedala?

In kaj hoče Sedmina danes? Na 
koncertu v Cankarjevem domu v 
L jub ljani in na koncertih Glasbene 
mladine po raznih krajih Slovenije 
od Ajdovščine do Črnom lja pa so 
mladi poslušalci lahko slišali vrsto 
novih pesmi — bolj op tim is tičn ih , 
bolj ž ivih, z več poudarka na glasbi
— r itm u  in barvi. O vsem tem so go
vo rili sedanji č lani skupine: Veno 
Dolenc (glas, 6 in 12 strunska k ita 
ra, orglice), Melita Dolenc (glas), 
Božo Ogorevc (violina, viola) in Edi 
S tefančič (kitara, dvoglasna tambu- 
ra). Poleg naštetih je član skupine 
tud i Lado Jakša (klavir, saksofon, 
klarinet, flavta), od časa do časa pa 
sodelujeta še Matija Terlep (kretska 
piščal, flavta, pojoča žaga), in Mira 
Omerzel — Terlep (bisernica, opre- 
ke lj, brač).

Veno: K o t skupina smo začeli de
lati 1977, prej sva igrala same z Me
lito . Takrat je b ila  pri nas na popu
larnem glasbenem prizorišču ne
kakšna praznina; skupine so preigra
vale glasbo drugih, predvsm anglo- 
ameriških skupin, novega vala in. 
punka pa še n i b ilo  . . Naša zvočnost 
je bila nekaj novega in kar je novo, 
ljudje h itro  slišijoj, posebno na tako 
majhnem prostoru ko t je Slovenija. 
Potem se tud i kmalu navadijo tvoje 
prisotnosti, a do danes se je pri nas v 
glasbi precej spremenilo. Izbruhnil 
je novi val, vzdušje se je spremenilo 
in tud i m i smo se spremenili. Danes 
je naša glasba drugačna, sodelujejo 
pa tud i drugi glasbeniki. V prvem 
obdobju je b ila res v ospredju poezi
ja, glasbeni aranžmaji pa so b ili bolj 
kom orni, bo lj togi. Pomembnejše je 
obdobje po prvi plošči. Že zanjo

smo se zbrali drugi glasbeniki in 
ugotovili smo, da bi lahko dobro so
delovali še naprej. Zdaj skušamo da
t i glasbi enak delež ko t besedilom. 
Za to je veliko možnosti zaradi glas
benikov samih, ki niso omejeni zgolj 
na napisano. Več je svobode, im pro
vizacije.

Povod za prvo ploščo so bile 
pesmi iz obdobja štirih let. Veliko 
patetike je v n jih — tud i obdobje je 
b ilo  takšno. Zdaj so naše pesmi 
svetlejše, glasbila pa ne ustvarjajo 
več le zvočne kulise poeziji. Razvoj 
mora b it i;  v stilu , s katerim  smo za
čeli, nismo mogli nadaljevati, ker 
tam nadaljevanja ni več.

M elita: Ljudskega izvora ali zgle
dovanja po ljudskih baladah sama 
nisva n iti ču tila , tako so naju-ozna
č ili drugi. Ampak če se nekje rodiš,

je izročilo  tvoje dežele gotovo v te
bi,

Veno: V naših pesmih so ljudski I 
elementi, ni pa to osnova. V sloven
ski popularni glasbi je vse polno 
anglof ilstva, posnemanja in dokazo
vanja, da je to  in ono naše. Sedmina 
skuša it i svojo pot, ne glede na mo
do. Ustvarjamo svojo glasbo s p ri
mesmi ljudske, vendar tega ne po,-, 
stavljamo v ospredje. Zavestno dela
mo glasbo, ki jo  ču tim o.

Božo: Pričakujem ,da bo obujanje 
ljudskega izročila vedno bolj zažele
no, ker se nacionalnost Slovencev 
spet prebuja.

Edi: Če hočemo, da se bo v na
šem prostoru kaj zgodilo, moramo 
delati.M idelamo.karnasveseli.Se pa 
o današnjem ustvarjanju premalo 
piše, ljudje za 'to  premalo vedo. Šele

ko stvari izginejo (določena glasba, 
osebnosti), jih  začnemo ceniti, raz
iskovati, poveličevati. Gre za to, da 
ljudje vedo, poslušajo, v id ijo , kaj se 
okrog njih dogaja — vse to je fo lk lo 
ra. Da se ne bomo čez 20 let to lk li 
po glavi, ker v osemdesetih letih 
nismo posneli punk rocka. Dogaja se 
tis to , česar se ljudje zavedajo. Žal 
pa ljudski okus v največji meri gradi- '

jo  masovni mediji in ustanove, ki 1

dovolju jejo ljudem poslušati do loče
no glasbo.

Veno: Tudi ko se bodo generacije 
na teh mestih zamenjale, ne bo nič 
boljše, vsak pač „fo rs ira "  svojo 
glasbo. Č u titi je tud i, da skušajo da
nes nekateri z glasbo ideološko vp li
vati na ljud i in tako glasbo zlorablja
ti.

Edi: Vsaka stvar, ki jo počnemo, j 
ima za seboj neko ideologijo, nimam 
nič p ro ti, da jo  ima tudi glasba, ven- j 
dar mora preseči po litično  mani- j 
pulativnost. Trenutno smo pred
vsem sužnji potrošniške družbe in 
bo riti se moramo za to , da bo glasba 
osvobajala, ne pa še bolj zasužnjeva
la.

Veno: To, da mladi hodijo na 
koncerte (tud i na našel), pomeni, da 
hočejo poslušati še kaj drugega, da o 
glasbi tud i razmišljajo. Zato zame
rim  ljudem (glasbenikom), ki so spo
sobni ustvarjati dobro, ne le potroš
niško glasbo, da z osladnimi izdelki 
mladino poneumljajo, češ da „se ji 
prilagajajo". Velikega odziva mladih 
na našo glasbo k ljub  zahtevnim be
sedilom, polnim  smrti, si ne znam 
prav razložiti, mislim pa, da je v vsa
kem človeku vsaj v podzavesti želja 
po .uničenju. Danes je b iti star nekaj 
grdega, smrt nekaj okrutnega, ne
naravnega. Včasih ni b ilo  tako; od
prl si vrata in stopil v drug svet. Da
nes pozabljamo, da je smrt. naravni 
del življenja — njegov konec in ž iv i
mo z zavestjo, da se to nam ne bo 
zgodilo. Morda pa v mladih ta zavest 
je in jih  zato tud i ta besedila do ne
ke mere privlačijo. Sicer pa so naše 
zadnje pesmi, ko t sem že rekel, 
svetlejše, mogoče bolj življenjske, 
naša glasba je zdaj bolj glasba, ko t je 
bila prej in je zato verjetno mladim 
še bližja.

Kakšen je resničen cirkus, 
se sprašujejo ljudje, 
ko s tribune v areno 
plane ogenj v srce.
Vsega skupaj jim  ni mar, 
vsak od njih je že prestar.
(iz ene zadnjih pesmi Vena Dolenca
— Cirkus)

MOJCA ŠUSTER

Fotografiral; LADO JAKŠA


